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Constituindu-se în cel dinții dialog la nivel înalt din istoria relațiilor româno-cameruneze, 

expresie a evoluției pozitive a raporturilor dintre cele două state, a dorinței de a lărgi 

și mai mult colaborarea și conlucrarea în interesul celor două popoare, ieri a început

VIZITA OFICIALĂ lN TARA NOASTRĂ A PREȘEDINTELUI 
REPUBLICII UNITE ’ CAMERUN, AHMADOU AHIDJO

PRIMIRI LA TOVARĂȘUL

NICOLAE CEAUȘESCU
Jan Martenson, asistent al secretarului general al O.N.U., 

șeful Centriiui O.N.U. pentru dezarmare
Președintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a primit, miercuri dimineața, pe Jan Martenson. a- sistent al secretarului general al O.N.U., șeful Centrului O.N.U. pentru dezarmare, care face o vizită în țara noastră la invitația Ministerului Afacerilor Externe.La primire a luat parte Stefan Andrei, ministrul afacerilor externe.Mulțumind tovarășului Nicolae Ceaușescu pentru primirea acordată, pentru posibilitatea oferită de a vizita România, asistentul secretarului general al O.N.U. a dat o înaltă apreciere, inițiativelor, acțiunilor și contribuției României, personal ale șefului statului român, în cadrul O.N.U. în scopul creșterii aportului și eficienței organizației la promovarea cauzei păcii, destinderii, securității și colaborării în întreaga lume și, în mod deosebit, pentru înfăptuirea dezideratelor întregii omeniri în direcția adoptării de măsuri eficiente de oprire a cursei înarmărilor și de dezarmare, și în pri

mul rînd de dezarmare nucleară.A fost subliniat rolul însemnat care revine O.N.U. în stimularea și mobilizarea eforturilor întregii comunități internaționale pentru încetarea ‘ cursei înarmărilor, pentru reducerea cheltuielilor militare, a armamentelor și a trupelor, pentru adoptarea de măsuri concrete de dezarmare, și în primul rînd de dezarmare nucleară, fără de care nu pot fi concepute pacea și securitatea planetei noastre.în cursul întrevederii s-a exprimat îngrijorarea față de creșterea mijloacelor de distrugere pe continentul european, unde se află în prezent cea mai puternică concentrare de armamente, și a fost relevată necesitatea inițierii de tratative urgente vizînd dezangajarea militară și dezarmarea continentului, renunțarea la amplasarea și dezvoltarea de noi rachete pe continentul european.S-a evidențiat că interesele vitale ale păcii și securității în Europa și în întreaga lume reclamă trecerea neîntîrziată la

înghețarea și reducerea bugetelor militare și folosirea mijloacelor eliberate pentru dezvoltarea fiecărei țări, pentru lichidarea subdezvoltării și pentru sprijinirea țărilor rămase în urmă din punct de vedere economic, la reducerea substanțială a efectivelor armate și a armamentelor. De comun acord, au fost subliniate necesitatea informării popoarelor asupra pericolului pe care il alimentează continuarea cursei înarmărilor șl îndeosebi a înarmărilor nucleare, povara tot mai grea pe care o constituie creșterea continuă a bugetelor militare, una din cauzele principale ale actualei crize economice.Tovarășul Nicolae Ceaușescu a reafirmat hotărîrea României de a participa și în viitor la întreaga activitate a p.N.U., de a-și aduce contribuția la adoptarea de măsuri urgente în problemele dezarmării generale și, în primul rînd, ale dezarmării nucleare.întrevederea s-a desfășurat lntr-o atmosferă de caldă cordialitate.
Sosirea 

in Capitală
La Invitația tovarășului Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste Româniaț miercuri după-amiază, a sosit în Capitală, intr-o vizită oficială în țara noastră, Ahmadou Ahidjo, președintele Republicii Unite Camerun.Dialogul la nivel înalt româ- no-camerunez, primul în istoria relațiilor dintre cele două state, este o expresie a evoluției pozitive a raporturilor dintre țările noastre, întemeiate pe deplina • egalitate în drepturi, pe stimă și respect reciproc, a dorinței României și Camerunului de a lărgi și mai mult colaborarea și conlucrarea dintre ele atit pe plan bilateral, cît și în domeniul vieții internaționale, în Interesul celor două popoare, al cauzei generale a păcii, destinderii și cooperării în întreaga lume.Festivitatea de primire a șefului statului camerunez a avut loc pe aeroportul Otopeni, împodobit sărbătorește. Pe frontispiciul pavilionului oficial se aflau portretele președinților Nicolae Ceaușescu și Ahmadou Ahidjo, încadrate de drapelele de stat ale celor două țări. Pe mari pancarte erau înscrise urările: „Bun venit în Republica Socialistă România excelenței sale, domnului Ahmadou Ahidjo, președintele Republicii Unite Camerun!“ și „Să se dezvolte continuu relațiile de prietenie și colaborare dintre Republica Socialistă România și Republica Unită Camerun, în folosul celor două popoare, al cauzei păcii și înțelegerii în lumeIn întîmpinarea înaltului oaspete a venit tovarășul Nicolae Ceaușescu.Erau prezenți, de asemenea, tovarășii Uie Verdeț, Virgil Cazacu, Ion Coman, Ion Dincă, Paul Niculescu, Gheorghe Pană, Ion Pățan, Gheorghe Rădulescu, Ștefan Andrei, Ion Ioniță, Marin Rădoi, precum și membri ai guvernului, conducători de instituții centrale, generali.Pe aeroport se afla ambasadorul României în Camerun, Porfir Negrea.De asemenea, se aflau șefi ai unor misiuni diplomatice a- creditați la București.La ora 16,30, avionul preziden-
(Continuare in pag. a IIl~a)
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Dineu oficial oferit 
de președintele Nicolae Ceaușescu 

în onoarea președintelui Ahmadou Ahidjo
Președintele Republicii Socialiste România, Nicolae Ceaușescu, a oferit, miercuri, la Palatul Consiliului de Stat, un dineu oficial în onoarea președintelui Republicii Unite Camerun, Ahmadou Ahidjo.La dineu au luat parte tovarășii Uie Verdeț, Iosif Banc, Virgil Cazacu, Ion Coman, Ion Dincă, Janos Fazekas, Ludovic 

Fazekas, Petre Lupu, Paul Niculescu, Gheorghe Pană, Ion Pățan, Gheorghe Rădulescu, Ștefan Andrei, Ion Ioniță, Marin Rădoi, Uie Rădulescu, Marin Vasile, precum șl membri ai guvernului, conducători ai unor Instituții centrale, reprezentanți ai vieții noastre științifice șl culturale.Au participat Paul Dontsop, Felix Tonyo Mbong, Ioseph 

Charles Doumba, Cristian Songwe Bongwa, Bello Bauba, Pierre Desire Engo, alte persoane oficiale cameruneze.Președintele Nicolae Ceaușescu șl președintele Ahmadou Ahidjo au rostit toasturi.Urmărite cu interes și subli
In pagina a 3-a :

TOASTURILE ROSTITE LA DINEU

niate cu aplauze, toasturile au fost marcate de Intonarea imnurilor de stat ale Republicii Unite Camerun și Republicii Socialiste România.Dineul s-a desfășurat lntr-o atmosferă de cordialitate și prietenie.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, a primit, miercuri, 27 august, pe Ghulam Hassân Khan, ministrul producției și industriei din Republica Islamică Pakistan, conducătorul delegației economice pakistaneze, care ne vizitează țara.La primire a participat Ion Avram, ministrul industriei construcțiilor de mașini.A fost prezent Riazuddin Ahmad, ambasadorul Pakistanului la București.Exprimînd gratitudinea pentru întrevederea acordată, oaspetele a transmis tovarășului Nicolae Ceaușescu, poporului român prieten un salut de prietenie din partea președintelui Republicii Islamice Pakistan, general Mohammad Zia-Ul-Haq, a guvernului și poporului pakistanez.
Miercuri, 27 august, președintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu,

(EXPERIENȚA POZ/Ț/VĂ) 
valoare, eficiență, putere de generalizare 
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RITMICITATEA 
adevăratul cintar 
al rodniciei muncii

O zi la banda de montaj 
a întreprinderii de celule prefabricate — Bâilești 

v

LA „SARO“ — TÎRGOVIȘTE 
O ECUAȚIE A EFICIENȚEI:

Efort mai mare de gîndire — 
mai puțin metal în produse

(In pagina a 2-a)

Ministrul producției și industriei 
din Republica Islamică PakistanTovarășul Nicolae Ceaușescu a mulțumit și a rugat să se transmită generalului Mohammad Zia-Ul-Haq un salut cordial și cele mai bune urări de progres, prosperitate și bunăstare pentru poporul prieten pakistanez.în cursul întrevederii s-a evocat cu satisfacție evoluția pozitivă a relațiilor de prietenie și colaborare dintre România și Pakistan și a fost exprimată dorința de a extinde și diversifica raporturile de cooperare româ- no-pakistaneze, în folosul ambelor țări și popoare, al cauzei păcii și înțelegerii între națiuni. S-a manifestat interesul comun pentru concretizarea de măsuri privind lărgirea cooperării economice prin realizarea în Pakistan a noi obiective din domeniul petrochimiei, construcției 

Ambasadorul Statului Israela primit pe Aba Gefen, ambasadorul Israelului la București, la cererea acestuia.

de mașini, cimentului și al altor ramuri industriale.Schimbul de vederi în probleme internaționale actuale a evidențiat necesitatea intensificării eforturilor tuturor popoarelor pentru reluarea și întărirea cursului spre destindere, pace și independență, pentru soluționarea pe cale politică, prin tratative, a stărilor de încordare și conflict existente în diferita zone ale lumii, inclusiv a problemei Afganistanului, în conformitate cu interesele fundamentale ale popoarelor, făuririi noii ordini economice mondiale, întreprinderii de acțiuni concrete, eficiente de dezarmare și, In primul rînd, de dezarmare nucleară.întrevederea s-a desfășurat într-o atmosferă cordială.
Cu acest prilej a avut loc o convorbire, care s-a desfășurat intr-o atmosferă cordială.

DIN CRONICA

ÎNTRECERIIO Tot mal numeroase sint colectivele de oameni aimuncii din INDUSTRIA JUDEȚULUI IAȘI care anunță noi și importante succese obținute ca urmare a intensificării eforturilor pentru devansarea lor la principalii de plan. creatoare termene- indicatoriPînă în prezent, 37 de mari întreprinderi industriale și unități economice din această parte a țării și-au îndeplinit, înainte de termen, sarcinile de plan pentru întregul cincinal. Menținind aceleași ritmuri ridicate ale întrecerii, aceste unități vor realiza, în avansul de timp ciștigat, o producție industrială suplimentară in valoare de peste 7,5 miliarde letO ȚESATORIA DE BUMBAC DIN MUNICIPIUL SIGHIȘOARA este a 45-a unitate economică din județul Mureș care raportează îndeplinirea, inainte de termen, a sarcinilor de plan pe întregul cincinal. Harnicul colectiv sighișorean va realiza, pînă la finele anului, un spor de producție de aproape 60 milioane lei, echivalentul a 370 000 mp țesături.
• COLECTIVUL ÎNTREPRINDERII MINIERE PA- ROȘENI, una din unitățile miniere ale Văii Jiului cu cel mai ridicat grad de mecanizare a lucrărilor din subteran, a extras peste prevederile de plan, de la începutul anului, o cantitate de cărbune ce poate constitui combustibilul necesar la termocentrala electrică din localitate pentru producerea a peste 2 000 000 kWh energie electrică. Acționind pentru aplicarea cu rezultate bune a noului mecanism economi- co-financiar, minerii de la Paroșeni au sporit productivitatea muncii față de prevederi cu 2 525 lei de fiecare lucrător și au redus cheltuielile materiale cu 52,3 lei la 1000 lei producție marl’ă,• In evidențele HIDROCENTRALEI „PORȚILE DE FIER" a fost înregistrată, miercuri la amiază, cifra de 55 miliarde kWh energie electrică, reprezentînd producția realizată de la darea în funcțiune a celui dinții hidroagregat. Jubileul a avut loc cu aproape 200 de zile mai devreme, rezultat al obținerii suplimentare, în intervalul respectiv, a peste 3,5 miliarde kWh. Numai în a- cest an, energeticienii puternicei hidrocentrale de pe Dunăre au produs, in plus, peste 350 milioane kWh energie electrică, depășind cu aproape 80 de milioane lei producția industrială stabilită pentru perioada respectiv*.



„SCiNTEIA TINERETULUI" pag. 2 JOI 28 AUGUST 1980

fV'u-:
• VALOARE’EFICIENTĂ « 

PUTERE DE GENERALIZARE J'"--..-' 7 y J W?J

RITMICITATEA 
adevăratul cîntar al rodniciei munciiSe spune, (ie cițiva ani, despre colectivul întreprinderii ciV celule prefabricate Băilești că este unul din cele /nai harnice, mai bine Închegate colective muncitorești doljcne. Este un mare adevăr, pe care il poat^ orieine constata atunci cind va pătrunde pe poarta acestei unități, situată in inima Cimpiei OlUuie, unitate care, in numai 9 ani de cind ființează, a reușit să-și cîștige un binemeritat prestigiu atit în țară cit și peste hotare cu produsele sale de inaltă tehnicitate, competitive cu cele similare, produse de firme cu o veche tradiție in acest domeniu. Chiar și numai simpla parcurgere a modulul de îndeplinire a principalilor indicatori al planului de producție este in măsură să ilustreze convingător că aici se muncește cu hotărîre nestrămutată pentru a încheia și acest ultim an al actualului cincinal cu remarcabile realizări. Iată, dealtfel, cum se prezintă situația in aceste zile de sfirșit de august: producția globală — 1024 la sută, producția netă — 102,4 la sută, producția fizică -— 103,1 Ia sută, producția de export — 114,3 ia sută. Desigur, In ecuația realizărilor trebuie obligatoriu să punem în primul riad depășirea productivității muncii planificate

cu 14 Ia sută, acest indicator ce reflectă, la adevărata valoare, eforturile oamenilor, ale acestui colectiv in cadrul căruia tineretul reprezintă a- proape 10 la sută. Mai trebuie adăugat încă un amănunt, nu lipsit de importanță — la I.C.P. Băi- iești se realizează peste 70 de tipuri de celule, produsele avind caracter de unicat.Fără îndoială, ne găsim în fața nnei autentice experiențe și intenția noastră este de a o face cunoscută și altor colective de muncă. Am încercat să vedem care sînt suporturile ce au înscris acest colectiv pe traiectoria afirmării. Și cum adevăratul cîntar de măsură a eficienței îl reprezintă ritmicitatea, tocmai asupra acestui aspect ne-am propus să ne oprim in cadrul reportajului- anchetă pe care l-am realizat aici. De fapt, am încercat să decupăm o zi de muncă obișnuită, cu plusurile și minusurile sale, insistind in special asupra soluțiilor de remediere a neajunsurilor ce se mai manifestă chiar și in activitatea unui colectiv de muncă fruntaș. Ca principal loc al investigației ara ales secția montaj, acolo unde se reunesc subansamblele șl se realizează produsele finite, dar se acumulează și deficiențele secțiilor primare sau alo colaboratorilor externi ai întreprinderii—
PROGRAMUL DE LUCRU 

ÎNCEPE, DE FAPT, - PENTRU 
UNII - CU O ORA MAI 

DEVREME...OKA 6,30. Pînă Ia începerea programului mai sînt,®0 de mi-’ nute. Este însă ora la care ne-am dat lntîlnire cu șeful secției montaj, subingineruî Ilie Brandibur, și cu secretarul comitetului U.T.C. pe întreprindere, Niccflae Vasile. Nu este o surpriză faptul că absolut toți maiștrii și șefii de formații sint deja in întreprindere. Consemnăm ptima declarație a șefului secției 'montaj : „Așa ne întil- nim în fiecare zi, toți cel care avem responsabilități pe linie de producție. Stabilim cu această ocazie cp avem de realizat, analizăm rtezultatele din ziua precedentă și vedem care sint Cauzele unor restanțe. Stabilim și măsurile ce se impun pentru remedierea deficiențelor. Astăzi, de exemplu, vom avea ceva probleme cu atelierul de vopsitorie și unele sțibansamble din colaborare de ia Electroputere (este cazul separatoarelor STIPN)". Asistăm în continuare la discuțiile ce au lot, fără o „ordine" prealabil stabțlită. Coordonatorii punctelor «de lucru prezintă greutățile și îtnajoritatea formulează și soluțiile cele mai bune—ORA 7,05. Ajungem la vopsitorie. Ne intîlnim aici cu inginerul Emil Enculescu, directorul Întreprinderii. A venit să se în- tîlnească în acest punct („cheie" al unității) cu șeful secției montaj, pentru a afla ce probleme se ridică și să preia spre rezolvare unele din ele. „Aici ai posibilitatea să constați concret greutățile cu care se confruntă producția, nu in birou — ne mărturisește directorul. Un conducător de unitate trebuie să rezolve și neajunsurile din propria unitate fiind prezent acolo unde se ivesc. Deci nu este suficient să dai sarcini, să iei legături telefonice și apoi să-i tragi la răspundere pe alții că nu au rezolvat una sau alta din probleme...“

ORA 7,26. Programul primului schimb a început. Normal, firesc, așa cum se întîmplă în fiecare zi. Prezența este bună ; după cum aveam ocazia să ne convingem. Sint și excepții. Dar cei vinovați nu sint scăpuți din atenția generală. Operativ, secretarul comitetului U.T.C. pe Întreprindere a și trecut Ia rubrica „Cine face greutăți producției ?“ numele vopsitorului Constantin Coman și Gheorghe Talpoș, strungarului Ion Gabro- veanu și lăcătușului Alexandru Mustățea—
...Șl SE ÎNCHEIE, pentru 

ALȚII, ÎNAINTE DE A ÎNCEPEORA 745. După numai 15 minute, pentru 15 oameni programul de muncă s-a terminat—

remediază operativ. „De fapt — ne mărturisește tovarășul Gheorghe Dincă, secretarul comitetului de partid pe întreprindere — tînărul nostru colectiv de muncă se poate mîndri cu faptul că în acest an nu am primit decît scrisori de mulțumire și nici un refuz sau vreo recla- mație. Avem intr-adevăr tineri minunați, care iși cunosc bina meseria".ORA 830. La șeful secției are loc o operativă cu maiștrii în care se stabilesc sarcinile pentru cea de-a doua parte a zilei. Am uitat să precizăm că in a- ceastă întreprindere planurile se fac pe numai 4 ore, după pauza de masă fie că se continuă activitatea, fie că se redistribuia

lian Țoca ne asigură că pentru cei 45 de oameni ai săi va fi o zi de lucru normală, „cu depășirile de rigoare..." Opinia este împărtășită și de tinerii lăcătuși Florin Boabă, Tiberiu Ghenea și Oprea Petcu.ORA 10,15. Si la linia de montaj celule gabarit normal activitatea se desfășoară din plin, fără „evenimente deosebite", dacă depășirile de plan nu intră în această categorie... Maistrul Ion Moandă ne vorbește despre munca la această linie, dar insistă mai mult asupra oamenilor pe care îi conduce și mărturisim că ne face plăcere, cind in primele rin- duri se situează cei 21 de ute- ciști cîți are în formație, fă- cînd precizarea că toți sint la
O ZI LA BANDA DE MONTAJ A ÎNTREPRINDERII 

DE CELULE PREFABRICATE — BĂILEȘTl

înainte de a începe— întrebare firească: De ce? „Nu am primit încă (restanța fiind înregistrată și ieri) separatoarele STIPN de la Electroputere Craiova — ne răspunde maistrul Gheorghe Mincă, cel care coordonează montajul posturilor de transformare electrică (P.T.E.). Vom recupera însă timpul pierdut, oamenii ințelegînd aceste greutăți, venind atunci cind va fi nevoie, fără să ridice probleme că stau peste program..." Este de apreciat atitudinea unor tineri, cum sint Mariana Blănaru, Costina Cașu, Alexandru Panea, care acum au plecat acasă și vor veni cind vor fi chemați. Fără să facă obiecții. Dar situația, in sine, nu este cea mai fericită. Producția se va recupera, dar trebuie să ne întrebăm și cu ce eforturi.ORA 745. Se face recepția unei stații de 43 de celule pentru Ministerul Energiei Electrice. Nu sint observații de ansamblu, ci doar citeva lucruri ce se

forțele către sectoarele care au sarcini urgente—ORA 9,25. Nici Ia recepția unei stații de transformare pentru export nu se ridică probleme. Beneficiarul este mulțumit. „Pentru noi, tinerii, ne spune Nicolae Burchiu, secretarul organizației U.T.C. nr. 3 exportul este una din problemele de bază. Cunoaștem importanța exportului pentru economia națională și de aceea căutăm ca prin munca noastră să contribuim la creșterea volumului a- cestuia. Realizările pe care le-am obținut, chiar și numai in acest an, oferă dovada ințele-' gerii de către fiecare tinăr din secția noastră a rolului acestei activități..."
O ZI NORMALA DE LUCRU 
INSEAMNA, AICI, Șl DEPĂȘIREA 

PLANULUI DE PRODUCȚIEORA 9,45. Sintem Ia atelierul de montaj întreruptor ortocjec- tor (I.O.). Șeful de echipă Sto

fei de buni, fără să dea nume pentru că „așa este mai bine..."ORA 11,05. Rămînem mai mult la atelierul de montaj C.I.P. Și aici, ca , în oricare alt loc de muncă al secției, este o îneîntare să vezi îndemînarea cu care oamenii reușesc să se descurce In zecile, chiar sutele de fire, divers colorate, dar care au fiecare importanța sa. „Va fi o zi record — ne spune tînărul șef de echipă Gheorghe Vădea- nu. Sper că vom monta cel puțin 23 de C.I.P.»uri, față de 18— 20 media zilelor normale de lucru". „Avem șl unele necazuri, de ce să le ascundem, intervine tinăra electriciană Florentina Bălăci — dar ele sint operativ eliminate. Cele mai multe vin de la vopsitorie, care duce lipsă de forță de muncă. Astăzi de exemplu, fiind ștrangulați de

lipsa unor celule, cîțiva colegi s-au oferit să lucreze primele patru ore în acest atelier. Acum sint acolo—"ORA 12. Este pauză de masă. Marea majoritate a oamenilor sint abonați ■ la cantină. Minca- rea este bine pregătită, oamenii sint mulțumiți.ORA 12,30. Programul a fost reluat. Ritmul se menține la cote ridicate. Parcurgem Întregul flux. Șeful secției este mulțumit : „Dacă am fi avut și subansamblele din colaborări, altfel discutam la terminarea programului"...ORA 13,35. Am revenit la vopsitorie. Subinginerul Mihai Cru- du, cel care coordonează activitatea în această secție, nu este deloc mulțumit de faptul că din vina lor, a vopsitorilor, se creează locuri înguste în întreprindere. „Mi-ar mai trebui circa 5 oameni șl atunci am face zilnic planul. Așa apelăm la secții, pentru ca să ne fie împrumutați muncitori calificați in alte meserii. Sintem sprijiniți, dar nu astfel se pot rezolva problemele. Trebuie să găsim cit mai repede oamenii de care avem nevoie..."ORA 1435. Din nou la șeful secției in birou. Se trage linie și se adună— Rezultatele sint bune, dar puteau fi și mai bune dacă—ORA 15.50. S-a Încheiat o zi obișnuită de lucru pentru oamenii primului schimb. Colegii lor din schimbul doi le-au luat operativ locuL Am rămas citeva clipe la poarta Întreprinderii, urmărindu-le chipurile tinere. Pe fețele lor se citea oboseala. Totuși zimbeau, rîdeau, glumeau... Erau într-adevăr mulțumiți. Și aveau de ce !
ION D. CUCU

Acțiunea „Gorj 7000"Pînă la platforma Vîrț am călătorit alături de șoferul Ion Busuioc și inginerul Ion Tătaru, coordonatorul activității celor 111 entuziaști care au îmbrăcat salopeta de miner participind la „dezvelirea" izvoarelor luminii In iureșul de rodnice activități generate de amploarea pe care a luat-o acțiunea „Gorj 7 000“.— Noi, dobrogenii, n-avem teamă de aceste uriașe guri de căldări cuibărite in lunca Jiului. Dacă n-am fi avut experiența Canalului Dunăre-Marca Neagră. poate... Dar așa-i cind pornești la drum pentru a devia un fluviu ori a muta dealuri din locurile lor. Ne-am propus să-i intrecem pe timișenii statorniciți la Motru. De pildă, cele două milioane de steril deeopertat in cele 30 de zile care au trecut de la declanșarea acțiunii cuprind depășirea planului cu 13 la sută, iar la transporturi de balast și steril s-au obținut pînă în prezent realizări suplimentare de 62 la sută.Prin aceste cuvinte, inginerul Ion Tătaru ilustrează hotărîrea tovarășilor săi de a face treabă bună aici, la Roșia.„.Adormiți de frămîntările geologice ale scoarței, milenarii codri ai cărbunelui sint descătușați fără cruțare de rotirile excavatoarelor implantate in pieptul dealurilor. Pe terasele carierei, sub bolțile de benzi ale giganților mușcînd pămin- tul Rovinarilor, brațele excavatoarelor realizate de constructo- torii brăileni se rotesc strunite de excavatoriștii Gavrilă Co- drea, Gavrilă Plăcintă, Ion Grecu, Vasile Neacșu și Mihai Fuior. Chiar și cind plouă ii

afli la treabă pe buldozerlștii lancu Niță, Costică Cioreea și Gheorghe Tănase. Schimburile sint preluate din mers. La aceleași cote ale efervescenței muncii se situează și șoferii ve- niți ' tocmai de la Pontul Euxin, realizind zilnic cile trei curse, cale de peste 50 de km, de la Roșia la Jilț, pentru a transporta pesto 1 500 de tone de balast și steril, intoreîndu-se in- cărcați cu cărbune pentru termocentrala de la Rovinari.O privire dc ansamblu asupra impetuoaselor desfășurări de forțe umane și mecanice din bazinul Rovinarilor iți dezvăluie imaginea unul grandios spectacol al muncii. Drumuri întortocheate care urcă și coboară, spinările dealurilor răscolite de ingeniozitatea omului, șiruri lungi de benzi pe care alunecă necontenit „coloanele" cărbunelui smulse de sub umerii colinelor, sute de autobasculante într-o continuă mișcare. La volan, tineri sibieni, bănățeni, moldoveni, argeșeni și, împreună cu ei, constănțenil Castan Lunea. Năstase Ștef, Ion Ono- frei, Ion Stan, Nicolae Șerbatl care-și fac cu cinste datoria.
ION ELENA,

Tg. Jiu

Caracalul 
îșî schimbă înfățișarea
Tumultuoasa activitate a con

structorilor care lucrează asi
duu pentru a da viață schițelor 
de sistematizare și proiectelor de 
edificare a unui modern oraș, 
nu poate fi concepută fără pre
zența tinerilor care dau muncii 
un relief aparte, grăitor prin 
fapte. Că așa este, ne-am con-

Aspect de muncă de la întreprinderea textilă „Unitatea" 
din Sighetu Marmației

Foto : ADRIAN IONESCU
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O ECUAȚIE A EFICIENȚEI:

Efort mai mare de gîndire-mai puțin metal in produse

............-J ..........

într-o unitate economică mare consumatoare de metal, cum este SARO din TIrgoviște, bătălia pentru diminuarea consumului de metal s-a concretizat numai în acest an în obținerea unor economii de peste 50 tone metal. „Este rezultatul firesc al unor preocupări constante, stăruitoare — ne spune inginerul Nicolae Ungureanu, șeful atelierului proiectare tehnologică — la care și-a adus practic contribuția întregul colectiv. Spunem aceasta, pentru că nu era suficient să avem planuri de măsuri, evident, bine puse la punct. Ele trebuiau insă concretizate în practică, și cine să o facă dacă nu muncitorii și specialiștii care fac efectiv prdducția ?“.Iată, dealtfel, și citeva dintre măsurile ce au condus la obținerea economiilor de metal amintite. Pînă de curind, și acest colectiv intîmpina greutăți cu semifabricatele laminate. Pre- zentind un adaos mare de prelucrare, acestea conduceau la un mare consum de manoperă, energie, scule etc. Soluția aleasă : înlocuirea acestor semifabri

cate cu altele obținute prin metoda matrițării. Concret, un semifabricat matrițat se apropie ca formă de piesă finală. Soluția a fost deja generalizată, în acest an, la nivelul întregii Întreprinderi. Iată spre exemplu axul principal de la SNA-710. Prin forjare liberă acesta cîn- tărea 259 kg ; prin matrițare cintărește acum 190 kg. O economie de 69 kg de la fiecare din cele 300 de bucăți ce se produc intr-un an. Alte 4 ore economisite ca monoperă de prelucrare pentru fiecare bucată și, de asemenea, economii de circa 40 de kWh pentru fiecare ax în parte. Un alt exemplu — portcuțitul dublu de la SNA-710. Aici, economiile rezultate ca urmare a aplicării acestui procedeu reprezintă 12 tone de metal și 40 000 kWh energie electrică. în cadrul acelorași preocupări, proiectanțil au propus Înlocuirea unor semifabricate (inele, flanșe, piulițe etc) cu altele din țeavă, măsura fiind de asemenea generalizată.Despre o altă inițiativă ne-a vorbit inginerul Dumitru Tîrșo- reanu : „O mare pondere în pro

cesul de producție în cadrul secțiilor de prelucrări o constituie barele cu secțiunea rotundă sau pătrată. Am observat că în secțiile respective rezultau mari cantități de „capete", care deveneau deșeuri. Deci fără nici o întrebuințare. La începutul acestui an, am evidențiat, in cadrul unui studiu amănunțit, ce posibilități există de valorificare a acestora. Practic, am stabilit nu numai reperele ce se pot executa din barele „căzute" în procesul de producție, ci si de care resurse, de acest gen, dispun secțiile. Numai în luna iulie, cantitatea recuperată se ridică la 3280 kg. Ar fi, consider, de reținut următorul exemplu : pentru tipul S.N.A., 120 de repere, din cele 2 200 cite intră in componența sa, se execută acum din „capete de' bară", ceea ce reprezintă o economie de metal pe produs de 460 kg. Dealtfel, se află în curs un studiu ce vizează extinderea posibilității de valorificare a Întregii cantități de „capete", — peste 1 tonă lunar — care în prezent, fiind considerate

CALCULE CARE ÎNDEAMNĂ LA EFICIENTA 
Șl SPIRIT GOSPODĂRESC

Ce se poate realiza din cele 50 tone de metal 
economisit în acest an ?

• 9 strunguri tip SNA-710
sau

• 20 de strunguri tip SARO 42-60
sau

• 33 de strunguri tip SARO 16-25
Acestea sint doar citeva echivalări ale cantității 

de metal economisit la SARO Tîrgoviște, ce în
seamnă de fapt economii de minereu, cocs, ener
gie, etc.

Prin extinderea noilor tehnologii de tur
nare, o „cură de slăbire" eficientă pentru con
sumul de metal, materializată in economii de 6 300 kg. de oțel si 12 000 kWh (foto stingă), 
și, respectiv 660 kg. oțel și 20 000 kWh (foto dreaptși), numai de la aceste piese.

deșeuri, iau drumul furnalelor. Aflat de față la această discuție, Constantin Vilvoi, secretarul comitetului U.T.C. pe întreprindere, ține să ne sublinieze că recuperarea integrală a acestor „capete" devenite acum o prețioasă materie primă, este o sarcină permanentă a organizației U.T.C. într-adevăr, în secții se pot vedea containere speciale în care sint colectate, pe dimensiuni și tip de metal, toate „căderile" de la prelucrarea primară.Tot din rîndul tinerilor a pornit și o altă valoroasă soluție tehnică, menită să reducă consumul de aluminiu. Este vorba de o inovație a tînărului inginer Vasile Macovei care conduce la înlocuirea acestui material cu poliester armat cu fibre de sticlă pentru execuția capacelor de la strunguri. Spre, exemplu, pentru tipul SARO 42-60, economia de aluminiu este de 46 kg pe bucată, respectiv 11,5 tone anual. Pentru SARO 16-25 economia este de 40 kg pe bucată, iar pentru SNA de 3,5 kg pe bucată. Și acțiunea nu se va opri Aici, ea aflindu-se abia în primul an de aplicare.La resursele enumerate care aduc mari cantități de metal în contul economiilor este cazul să adăugăm și acțiunile care urmăresc recondiționarea și reutili- zarea pieselor, reperelor și sub- ansamblelor. De la tînărul ingi

ner Gheorghe Dascălu, din cadrul serviciului de organizare a producției și a muncii, aflăm, spre exemplu, că de la începutul anului s-au recondiționat peste 450 de repere, care constituie practic o economie de 5.5 tone metal, adică tot atit metal cit incorporează spre exemplu un strung de tipul SNA-710.Important de semnalat în a- ceastă acțiune este faptul că economiile de metal s-au realizat in condițiile diminuării continue a normelor de consum, adică tocmai prin modul cel mai reprezentativ ca efect economic. Firesc, apelăm din nou la citeva exemple : la tipul SARO 42-60, consumul specific de oțel a scăzut de la 1,945 tone pe produs în 1976 la 1,671 în prezent; Iar la tipul SNA-710 de la 2,240 la 1,112.Desigur, nu am avut posibilitatea de a prezenta decît o mică parte din soluțiile și măsurile adoptate de colectivul de x Ia SARO Tîrgoviște, măsuri ce vizează valorificarea superioară, eficientă a metalului, această prețioasă resursă materială a economiei noastre naționale. Dar chiar și numai acestea sint în măsură să demonstreze rezervele existente, direcțiile de acțiune pentru toate colectivele din industria constructoare de mașini.
ALEXANDRU STROE

9 Mă numesc CLOȘCA ELENA, sînt muncitoare la Combinatul de fire sintetice din Săvi- nești, județul Neamț y vă rog să mă ajutați intr-o problemă pe care nu o pot elucida singură. După absolvirea liceului m-am încadrat la C.F.S., muncitoare calificată, pe termen limitat. Speram să mă pot califica aid in meseria prelucrător fire dar de aproape trei ani n-am reușit să-mi îndeplinesc dorința, ba mai mult, după fiecare trei luni, sint nevoită să insist la serviciul personal să-mi prelungească încadrarea. Am colegi buni, mă îmbărbătează, dar cind mă gîndesc că alții urmează cursuri de policalificare, iar eu nld măcar calificată nu sint... De aceea vă rog să interveniți la conducerea combinatului ca să fiu și eu cuprinsă într-unul din cursurile de calificare organizate aid.• De la o vreme, cu oarecare regularitate, pentru acceleratul București — Satu Mare ce pleacă în jurul orei 7, se vind mai multe bilete pentru același loc, fapt care generează discuții neplăcute în rîndul călătorilor, Și, cum distanța este mare, o parte din călători sint nevoiți să călătorească în condiții dificile. Vă rugăm să interveniți la forul competent pentru înlăturarea acestor situații neplăcute. Un alt aspect, la fel de neplăcut, este și modul în care serviciul de informații telefonice al Gării de Nord răspunde — sau mai bine zis, nu răspunde — solidtării cetățenilor. Poți forma chiar și vreme de două ceasuri acel 052 că tot ocupat sună. Consider că, mai ales in sezonul estival cind solicitările sînt mal numeroase, ar trebui luate măsuri pentru buna servire a cetățenilor. (NECULA VASILE, Satu Mare).• Există anumite unități comerciale care, ne- ținînd seama de programul de lucru al cetățenilor. și-au fixat orar de funcționare între orele 9—17, sau 10—18, adică exact orele cînd o mare parte dintre cetățeni sînt și ei la ' lucru. Astfel sînt unitățile de confecții din bulevardul Muncii, aproape toate merceriile din cartierele noi, unele unități de articole de menaj (Piața Muncii. Piața Galați etc.) și chiar unele centre de piine din cartierul Titan. Despre ineficienta acestui program vorbesc mai clar încasările zilnice care sînt in general sub nivelul posibilităților reale. Impedimentul ce ar putea fi invocat de Direcția comercială a Capitalei ar fi existența unui singur gestionar în unitatea respectivă. în acest caz, consider că mai eficient ar fi revenirea la programul clasic : patru ore dimineața și alte patru ore după amiază (8—12 și 16-—20) (SANDU LUCIA — Drumul Taberei — București).• Mă numesc VULEA MARCEL și sînt absolvent al unui liceu industrial din Craiova, patronat de I.T.M.A., întreprindere ce aparține Ministerului Industriei Construcțiilor de Mașini. La absolvirea liceului am susțințit examenul de bacalaureat pe care l-am luat cu media 7,67. Cu diploma și cu dispoziția de repartizare m-am prezentat la I.T.M.A. Craiova pe data de 4 august pentru încadrare în muncă. De la serviciul personal mi s-a înminat o fișă medicală și mi .s-a spus să mă prezint cu toate actele pe data de 11 august pentru a fi încadrat. La data fixată m-am prezentat, așa cum mi s-a comunicat, dar degeaba. Mi s-a spus că nu au posturi libere. în aceeași situație sînt și colegii mei. Am dori să aflăm prin intermediul ziarului dacă forurile superioare pot rezolva problema încadrării noastre la I.T.M.A. Dacă nu. să ne dea negație pentru a ne putea încadra intr-o altă unitate. (VULEA MARCEL, Bucovăț, Dolj).• Micul dejun ce 1 se oferă consumatorului de către Lacto-barul din cadrul complexului „Mondial" din Tîrgoviște este constituit invariabil din : mămăligă rece, brînză de vad — fostă dulce — și smîntînă limpede curgătoare precum apa. Toate așezate pe o față de masă pe care se poate citi tot meniul consumat în timpul săptămîniL Zeci de navete de sticle goale de bere (ce caută bere la lacto-bar ?) ce umplu pereții Încăperii te străjuiesc. în rest, nici răcoritoare, nici alte produse pe care să le poți consuma dacă nu-ți place meniul amintit mai sus. în spatele galantarelor goale, o vînzătoare fără ecuson te privește cu nemulțumire că ai deranjat-o. De ce responsabilul complexului nu se preocupă să rentabilizeze unitatea ? (CRI NA IOSIF, Bihor).

vins in timpul vizitei între
prinse pe vastul șantier care 
este Caracalul. In lumina indi
cațiilor secretarului generai al 
partidului, pentru realizarea in
tegrală a investițiilor și recu
perarea ră minerilor in urmă, or
ganizația de tineret din oraș a 
inițiat, in perioada 10 iulie — <3 
septembrie, două șantiere ale ti
neretului, care cuprind 240 de ti
neri, elevi ai liceelor de mate- 
matică-fizică și industrial, 520 
de tineri din diferite între
prinderi din oraș și alți 120 de 
tineri care lucrează pe șantie
rele județene de la Strejești și 
Arcești. Brigăzile de tinerei 
au preluat din programul de in
vestiții efectuarea lucrărilor de 
la fundațiile blocurilor și a 
obiectivelor sociale, precum și 
magazinul universal, hotelul, 
spitalul, fabrica de pline, lu
crări de săpături la canalul co
lector al orașului, amenajări 
și lucrări pregătitoare. Grupați 
pe brigăzi și echipe, reparti
zați la formațiile de lucru ale 
șantierelor și îndrumați de mai
ștri și constructori cu inaltă ca
lificare, tinerii desfășoară cu 
bune rezultate in producție a- 
ceastă activitate ce implică atit 
participarea cu puterea bra
țelor proprii la realizarea pla
nului de investiții al orașului, cit 
și cultivarea dragostei pentru 
muncă. In timpul liber tinerii 
din întreprinderi participă la re
alizarea investițiilor proprii. Ti
nerii din cadrul întreprinderii 
de vagoane iși construiesc can
tina, cei de la Întreprinderea 
de tricotaje execută extinde
rea unei secții, uteciștii Fabri
cii de prelucrarea lemnului iși 
înalță clubul și cantina, iar 
cei de la secția prestări-servicii, 
o secție de timplărie. Elevii li
ceului de matematică-fizică a- 
jută substanțial la extinderea 
localului in care învață, iar alți 
260 de uteciști, elevi ai liceului 
agroindustrial, participă pe toa
tă perioada vacanței la lucrările 
agricole din fermele proprii ale 
stațiunii de cercetări apicole.

Modul cum s-a desfășurat 
pină in prezent activitatea, ținu
ta responsabilă și participarea 
susținută a tinerilor precum 
și cadrul creat de organiza
țiile de partid respective, spri
jinul primit din partea conduceri
lor șantierelor îndreptățesc con
cluzia că, prin munca lor, tinerii 
constructori contribuie la devan
sarea termenelor de punere in 
funcțiune a obiectivelor res
pective.

COSTUL VASILESCU,
tehnician — Caracal-,

• Gherghin Angela, economist de fermă la C.A.P. Laloșu din județul Vîlcea, ne-a sesizat că i s-a desfăcut contractul de muncă în mod ilegal. Deși s-a preocupat în mod responsabil de rezolvarea problemelor ce toceau obiectul muncii ei, a fost învinuită că ar fi absentat nemotivat Petenta precizează că in zilele cînd nu era găsită în birou se afla pe tarlalele C.A.p.-ului împreună cu cooperatorii pentru executarea unor lucrări agricole, ce nu sufereau amînare. în urma intervenției ziarului nostru. Uniunea județeană a C.A.P. Vllcea ne informează că, ve.rificindu-6e aspectele sesizate, s-a constatat că Gherghin Angela a reușit să se încadreze în programul de lucru și să-și exercite atribuțiile de serviciu. Numai că, între conducerea fermei, respectiv tovarășul Gogoașe Nicolae, șeful fermei, și economista Gherghin Angela nu a existat o colaborare permanentă privind organizarea producției și a muncii în cadrul fermei. Fără a se face o analiză temeinică a modului în care economista își îndeplinește obligațiile de serviciu, consiliul de conducere a hotărît desfacerea contractului de muncă. întrucit nu s-a respectat prevederile Legii nr. 1/1971 privind desfacerea contractului de muncă, s-a revenit asupra hotărîrii luate, iar tovarășa Gherghin Angela a fost repusă în drepturi. S-a atras atenția conducerii cooperativei agricole de producție ca, in viitor, să respecte întocmai prevederile actelor normative în vigoare".• într-una din rubricile noastre recent publicate, Bălașca Ion din Maramureș sesiza vlnzarea condiționată a mărfurilor la patiseria „Gospodina" din Vișeul de Sus. în urma apelului nostru, întreprinderea Comercială de Stat Vlșetil de Sus ne trimite următorul răspuns pe care, fără comentarii, îl supunem atenției Direcției comerciale județene Maramureș : „Recomandarea ca berea să fie servită numai cu mîncare s-a făcut verbal din partea cadrului de conducere de Ia D.C.J. Maramureș șl I.C.S. Mixtă Vișeu de Sus tn baza căreia s-a făcut și afișul in sala de consumație, însă dispoziția pînă în prezent nu a fost susținută șl tn scris urmînd ca gestionarul să facă instructajul sus-numitei în acest sens pentru a evita tn viitor nemulțumirea consumatorilor.în ziua respectivă lucrătorul gestionar s-a aflat în unitate, respectiv în bucătărie și vînzătoarea Ticala Florea fiind proaspăt încadrată nu a cunoscut regulile că dacă un cetățean o Întreabă unde este șeful ce are de răspuns."• Direcția județeană P.T.T.R. Galați ne răspunde că vi se va instala un post telefonic la domiciliu, tovarășe Seicara Vasile, Îndată ce vor fi create condițiile tehnice.• Stoica Ilie, Combinatul petrochimie Pitești i Serviciul administrativ-social din cadrul C.P. Pitești căruia ne-am adresat pentru rezolvarea problemei dumneavoastră a verificat listele de prioritate întocmite de uzina Rafinărie II și a constatat că nu figurați pe listele respective. Vi se recomandă să vă adresați comisiei sociale pe uzină pentru a vă include pe aceste tabele la poziția meritată în privința posibilităților de cumpărare. Întreprinderea vă poate sprijini pentru contractarea unei locuințe proprietate personală prin OJ.C.V.L. — Argeș. Ca nefamilist, vi se oferă în continuare posibilitatea să locuiți la căminul de nefamiliști pînă Ia data cind veți intra in posesia unei locuințe-• Baciu Angelica, sat Budeni, Suceava : Comitetul județean Suceava al U.T.C. ne răspunde că vi s-a oferit posibilitatea să vă Încadrați in muncă. avind posibilitatea calificării, la Cooperativa „Zorile" din Fălticeni, oraș situat In apropierea comune! în care domiciliat!, dar ați refuzat De asemenea vi s-a propus să lucrați la Fabrica de conserve sau la Secția de confecții din Fălticeni. Ați refuzat și aceste posibilități, moțivind că doriți să lucrați numai In municipiul Suceava. Deocamdată, tn Suceava nu există posibilități de calificare.
Redactorul rubricii 
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Vizita președintelui Republicii Unite Camerun, Ahmadou Ahidjo

Toastul președintelui 
f NICOLAE CEAUȘESCU

•%.v.
V

Toastul președintelui 
AHMADOU AHIDJODomnule președinte.Stimați oaspeți.Tovarăși șl prieteni,îmi face o deosebită plăcere să vă salut cordial, ca oaspeți ai țării noastre, pe dumneavoastră, domnule președinte, pe colaboratorii care vă însoțesc, și să vă adresez — și în acest cadru — o călduroasă utare de bun venit în țara noastră.Vizita pe care o faceți în România este o expresie a dezvoltării pe care au cunoscut-o, in ultâmii ani, relațiile româno- cameritneze, o ilustrare a dorinței țărilor și popoarelor noastre de a întări și extinde In continuare raporturile de prietenie și colaborare dintre ele. Există, după convingerea noastră, posibilități pentru a face ca aceste raporturi să capete, prin eforturile comune ale țăriloțr noastre, un caracter mai larg \și sistematic, să înregistreze progrese tot mai însemnate, pe multiple planuri, îndeosebi sînt condiții pentru promovarea unei rodnice cooperări economice — in domeniul minier și petrolier, al prospectării geologice și valorificării gazelor naturale, al economiei forestiere. și .agriculturii —, precum și în alte domenii de interes comun. Fără îndoială că dezvoltarea largiă a acestor relații, situarea lor fermă pe principii de deplină egalitate, respect al indeperidenței și avantaj reciproc corespunde pe deplin intereselor ambelor noastre popoare de a înainta tot mai rapid pe calea progresului economic și social șl, totodată, servește cauza generală a colaborării, destinderii și păcii In lume. sNe bucură rezultatele buna obținute de poporul prieten ca- merunez în dezvoltarea econo- mico-socială, în întărirea unității sale. Știm că toate aceste eforturi sînt rezultatul muncii poporului camerunez, al activității pe care dumneavoastră, domnule președinte, și partidul dumneavoastră o depuneți pentru dezvoltarea eco- nomico-socială independentă a Camerunului.Doresc să adresez In numele partidului nostru, al poporului român, felicitări partidului și poporului camerunez pentru aceste rezultate și urarea de succese tot mai mari pe calea dezvoltării economico-sociale, a consolidării unității, independenței și suveranității.) Domnule președinte,în timpul vizitei în România veți avea prilejul să cunoașteți unele din preocupările și realizările poporului nostru în construcția societății socialiste multilateral dezvoltate. Am sărbătorit recent 36 de ani de la revoluția de eliberare națională și socială, antifascistă și anti- imperialistă, care a deschis calea unor profunde transformări în societatea românească. Ceea ce am realizat în acești ani — In domeniul economiei, științei, culturii, al ridicării nivelului general de bunăstare și civilizație al poporului — demonstrează cu putere ce poate înfăptui un popor liber și stăpîn pe destinele sale, care își făurește viitorul potrivit voinței și aspirațiilor sale de a se dezvolta liber și independent.Făcînd totul pentru dezvoltarea economico-socială a țării, pentru făurirea societății socialiste, poporul român, sub conducerea partidului comunist, desfășoară o largă activitate de colaborare cu toate statele, fără deosebire de orînduire socială, acționează ferm pentru o politică de destindere, de pace și independență națională, pornind de la faptul că numai în asemenea împrejurări poporul nostru — cît și toate popoarele lumii — își poate asigura progresul și prosperitatea, independența și suveranitatea.Trăim o epocă de adinei prefaceri revoluționare, naționale și sociale, de afirmare cu putere a voinței popoarelor de a fi pe deplin stăpîne pe destinele lor, de a se dezvolta liber și independent, de a pune cu desă- vîrșire capăt politicii imperialiste și colonialiste, precum și neocolonialiste.Trebuie să menționez însă că tn viața internațională continuă 

•A se manifeste cu putere politi

ca imperialistă de dominație și dictat, de împărțire a sferelor de influență, de asuprire a altor popoare. In diferite zone ale lumii au loc o serie de conflicte, care . constituie o gravă amenințare la adresa păcii, a independenței naționale a popoarelor, a politicii de destindere. După cum este cunoscut, în prima parte a acestui an s-a ajuns la o agravare deosebită a vieții internaționale. Este adevărat că, în ultimul timp, se observă o oarecare diminuare a acestei încordări ; dar trebuie să spunem deschis că problemele continuă să rămînă nesoluționate, se mențin primejdiile pentru continuarea agravării situației internaționale, pentru noi conflicte.Avînd în vedere situația internațională deosebit de gravă, considerăm că este necesar să se acționeze pentru întărirea unității și solidarității tuturor forțelor progresiste, antiimperialiste, pentru unirea eforturior tuturor popoarelor în vederea opririi agravării situației internaționale, pentru reluarea și continuarea politicii de destindere, de respect al independenței naționale, de securitate și pace, pentru soluționarea tuturor problemelor litigioase numai și numai pe calea tratativelor.în ce o privește, România acționează cu toate forțele sale în direcția soluționării problemelor litigioase pe calea tratativelor, a întăririi colaborării și solidarității cu toate popoarele și forțele care se pronunță pentru pace, pentru progres economic și social, pentru independența națională — și este gata să facă totul pentru a-și aduce contribuția la triumful acestei politici.Dezvoltăm larg colaborarea și solidaritatea cu toate țările socialiste ; întărim, de asemenea, conlucrarea și solidaritatea cu țările în curs de dezvoltare, considerînd aceasta ca o necesitate a luptei pentru eliberare națională, pentru progres social, pentru lichidarea politicii de dominație și dictat. în același timp, extindem relațiile economice și tehnico-științifice cu toate statele, fără deosebire de orin- duire socială, pe baza principiilor coexistenței pașnice. Considerăm că relațiile cu toate statele trebuie să se bazeze neabătut pe principiile deplinei egalități în drepturi, respectului independenței și suveranității naționale, neamestecului în treburile interne și avantajului reciproc, ale renunțării la forță și la amenințarea cu forța.Ca țară socialistă și, totodată, ca țară în curs de dezvoltare. România acordă o atenție deosebită amplificării 'relațiilor sale cu toate țările în curs de dezvoltare și, în acest cadru, un loc deosebit ocupă țările africane. Am acordat ajutor și sprijinim în continuare eforturile popoarelor africane pentru lichidarea deplină a dominației coloniale și a neocolonialismului, pentru consolidarea independenței și suveranității naționale, pentru dezvoltarea economico-socială liberă, de sine stătătoare. Considerăm că trebuie intensificate eforturile pentru lichidarea deplină a oricăror forme de colonialism, a politicii rasiste și de apartheid.România, ca țară europeană, acordă o deosebită atenție edificării securității, colaborării și păcii în Europa. în acest cadru, actualmente, acționăm în mod consecvent pentru pregătirea temeinică a reuniunii de la Madrid consacrate securității și cooperării europene. Considerăm că trebuie făcut totul pentru a se trece la măsuri concrete de dezangajare militară și dezarmare — condiție primordială pentru securitatea și pacea In Europa, ca dealtfel In întreaga lume.Pornim de la necesitatea soluționării tuturor problemelor litigioase numai pe calea tratativelor. în acest spirit, acordăm o atenție deosebită soluționării pe calea tratativelor a problemelor din Orientul Mijlociu, realizării unei păci globale, care să ducă la retragerea Israelului din toate teritoriile arabe ocupate In 1967, inclusiv din Ierusalimul arab, la soluționarea, Îndeosebi, a problemei poporului palestinian, pe baza dreptului său la autodeterminare, la constituirea unui stat propriu independent și, totodată, pentru asigurarea inde

pendenței, suveranității șl Integrității teritoriale a tuturor statelor din zonă.Oprirea cursei înarmărilor, reducerea cheltuielilor militare șl trecerea la dezarmare și, In primul rînd, la dezarmarea nucleară, constituie astăzi cerințe primordiale ale luptei tuturor popoarelor, ale asigurării unei păci trainice în lume. Uriașele cheltuieli militare constituie astăzi o povară care nu mai poate fi suportată de nici un popor. De aceea, trebuie să facem totul pentru a pune capăt cursei înarmărilor, pentru reducerea cheltuielilor militare, pentru folosirea uriașelor mijloace ce sînt consacrate astăzi distrugerii civilizației și oamenilor, în scopul dezvoltării economico-sociale a popoarelor, al asigurării bunăstării și fericirii oamenilor.Ca țară în curs de dezvoltare, România, în strînsă solidaritate cu celelalte țări în curs de dezvoltare, acționează cu toată fermitatea în direcția lichidării împărțirii lumii în bogați și săraci, pentru o nouă ordine economică internațională, mai bună și mai dreaptă. Acordăm în acest sens o importanță deosebită sesiunii actuale a Organizației Națiunilor Unite consacrate acestui obiectiv. Dar, așa cumi au început lucrările, nu apar perspective prea bune. Problemele subdezvoltării, ale noii ordini economice internaționale nu pot fi soluționate cu unele măsuri superficiale. Ele necesită schimbări radicale în relațiile economice internaționale, alocarea unor sume substanțiale în scopul dezvoltării economice și sociale, sume ce pot fi realizate, în primul rînd, prin reducerea cheltuielilor militare — ceea ce ar putea asigura mijloacele necesare acestui obiectiv.în soluționarea tuturor problemelor complexe ale lumii contemporane este necesar să participe, în condiții de deplină egalitate, toate statele, fără deosebire de orînduire socială și de mărime. în mod deosebit se impune asigurarea participării la rezolvarea tuturor acestor probleme a țărilor mici și mijlocii, țărilor în curs de dezvoltare și nealiniate. în mod deosebit este necesar 6ă se facă totul pentru întărirea colaborării, solidarității și unității țărilor în curs de dezvoltare, a țârilor nealiniate, pornindu-se de la interese comune, depășindu-se unele probleme ce s-au ivit și care constituie un obstacol în calea îndeplinirii rolului mișcării țărilor în curs de dezvoltare, al mișcării țărilor nealiniate în soluționarea problemelor complexe ale lumii de astăzi.în același timp, este necesar ca Organizația Națiunilor Unite, organismele sale, precum și alte organisme internaționale să aibă un rol mai activ în rezolvarea democratică a problemelor internaționale, în politica de destindere, de pace, de respect al independenței naționale a tuturor popoarelor.Aș dori să remarc, cu multă satisfacție, faptul că România și Camerun au conlucrat și conlucrează activ în cadrul țărilor în curs de dezvoltare, cît și în mișcarea nealiniată, al altor organisme internaționale, în soluționarea problemelor complexe ale lumii de astăzi. îmi exprim convingerea că, și în viitor, țările și popoarele noastre vor acționa într-o strînsă solidaritate, împreună cu celelalte state dornice de pace și independență, pentru a contribui la realizarea unei lumi a păcii, a libertății și progresului social.Fără îndoială că vizita dumneavoastră, convorbirile și înțelegerile la care vom ajunge vor da un nou impuls cooperării dintre țările șl popoarele noastre și, totodată, colaborării și solidarității lor pe plan internațional.Să se întărească și să se dezvolte continuu prietenia și colaborarea dintre România și Camerun, dintre popoarele țărilor noastre !Urez poporului prieten camerunez succese tot mai mari tn dezvoltarea economico-socială, în Întărirea unității și suveranității sale !Ridic paharul in sănătatea președintelui Republicii Unite Camerun, în sănătatea oaspeților noștri, în sănătatea dumneavoastră, a tuturor I (Aplauze).

Domnule președinte, Excelențele Voastre, Domnilor,Am acceptat cu plăcere să efectuez această primă vizită oficială în Republica Socialistă România, răspunzînd amabilei invitații a Excelenței Voastre.înainte de orice, permiteți-ml domnule președinte să-mi exprim bucuria de a mă afla în țara dumneavoastră și de a vă adresa viile mele mulțumiri pentru cuvintele elogioase pe care le-ați rostit, urîndu-mi mie, precum și personalităților din suita mea bun venit la București și o ședere cît mai plăcută pe pămîntul românesc. Bermi- teți-mi să vă mulțumesc, de asemenea, pentru cuvintele elogioase și atit de încurajatoare pe care ați binevoit să le rostiți la adresa țării mele, Camerun, la adresa eforturilor pe care le desfășoară poporul nostru în scopul edificării unei națiuni unite, pașnice, prospere și drepte.în continuare, după ce a adresat întregului popor român salutul prietenesc al poporului camerunez, precum și profunde mulțumiri pentru primirea entuziastă și ospitalitatea cordială manifestată din primul moment al vizitei, vorbitorul a spus : prezența mea pe pămîntul românesc se dorește a fi dovada prieteniei care, de multă vreme, unește cele două țări ale noastre. Mai mult, prezența mea se dorește a fi expresia recunoașterii și admirației față de succesele excepționale obținute de poporul dumneavoastră în opera de edificare a unei Românii moderne în dezvoltarea și afirmarea identității sale naționale și a personalității sale pe plan internațional.Salutînd aceste mari succese, curajul și dinamismul poporului român, a cărui ardoare în muncă se dovedește exemplară, se cuvine să subliniem calitățile excepționale ale marelui om de stat care este principalul artizan al acestora, și a cărui personalitate, fermitate și clarviziune conferă României un loc de excepție, precum și respectul și considerația lumii întregi; mă refer, după cum bine vă dați seama, la Excelența sa Nicolae Ceaușescu. Domnule președinte, permiteți-mi să vă felicit din adîncul inimii!Nouă România ne apare ca o țară al cărei popor realizează și continuă cu hotărîre dezvoltarea sa în condiții de pace, stabilitate și unitate, potrivit realităților sale, opțiunilor proprii și intereselor națiunii.Vreau să subliniez că la noi, în Camerun, ca și în România, apreciem că singura cale de dezvoltare viabilă, durabilă și echitabilă este cea asigurată de către popor și pentru popor, chezășie pentru progresul națiunii în condiții de justiție socială, independență economică și independență în general.Subliniind că aceasta exprimă convingerea comună potrivit căreia o națiune nu este în măsură să se edifice și să evolueze în condiții sănătoase prin preluarea servilă sau forțată a unor experiențe și modele importate, inadecvate realităților sale și rupte de aspirațiile poporului respectiv, vorbitorul a relevat că, dovedind receptivitate față de experiențele pozitive ale altora, poporul camerunez — ca și poporul român — este profund atașat valorilor sale culturale și de civilizație, valori care susțin,- luminează și justifică propria sa experiență de edificare națională. Aceste valori, a arătat el, nu exprimă doar identitatea și personalitatea noastră ca stat și națiune. Ele nu sînt numai generatoare de progres material și moral, individual și colectiv. Sînt mai ales liantul stabilității și perenității națiunii noastre, resortul unității și solidarității interne a poporului nostru. Ele constituie, în sfîrșit, tezaurul cu care poporul camerunez contribuie la îmbogă- ' țirea culturii și civilizației universale.în continuare, după ce a evidențiat faptul că popoarele celor două țări sînt angajate în mod hotărît în edificarea unei societăți prospere, bazată pe idealurile de pace și justiție socială, președintele Ahmadou Ahidjo a subliniat că imediat după obținerea independenței Camerunului unitatea națională a fost considerată ca o cerință prioritară, aceea care, înaintea tuturor celorlalte, constituie suportul și catalizatorul independenței. Astfel, a spus el, crearea Uniunii Naționale Cameruneze, marele nostru partid național unificat, partid al unității poporului camerunez pentru construcția națională a constituit răspunsul im

perios în condițiile noastre istorice, ale necesității pentru tînărul stat camerunez de a învinge forțele centrifuge și diviziunile care îi amenințau existența și destinul, de a se afirma ca entitate națională, de a-și mobiliza toate forțele pentru a-și menține și consolida securitatea și stabilitatea în fața tentativelor nefaste de subversiune din interior sau de dominație și destabilizare din exterior, de a găsi calea cea mai potrivită și motivațiile dezvoltării sale și raporturilor sale internaționale.Domnule președinte, vorbesc despre raporturi internaționale deoarece, ca și România, Camerunul apreciază că în zilele noastre nici o țară nu poate trăi în autarhie și că trăim într-o lume a interdependențelor. Astfel, cele două țări ale noastre acordă un spațiu amplu cooperării internaționale, atît bilaterale cît și multilaterale.Cu toate acestea, în ce privește cooperarea multilaterală, sîn- tem siliți să deplîngem faptul că numeroase mari dezbateri, mari proiecte destinate să promoveze dezvoltarea Africii și a lumii a treia nu au putut ajunge la rezultatele sperate. Astfel, persistă normele și practicile unei ordini economice generatoare de dependență și de injustiție, în timp ce întîrzie să se contureze și să se materializeze o ordine economică internațională cu un conținut nou bazată pe interdependența necesară și solidaritatea imperioasă a națiunilor de azi de pe planeta noastră ; mă gîndesc la o ordine implicînd o cooperare între parteneri egali, o cooperare reciproc avantajoasă în schimburile comerciale, tehnice și culturale, într-un cuvînt o cooperare menită să creeze un echilibru între state și justiție între oameni, între popoare. Trebuie deci, să sperăm, că negocierile economice internaționale în curs de desfășurare, precum și cele viitoare vor aduce imensei majorități dezmoștenite a omenirii speranța în viitorul său, în destinul său, materializînd solidaritatea atît de indispensabilă a popoarelor lumii noastre și ga- rantînd pacea și securitatea lor.Da, pace și securitate între popoare. într-adevăr, domnule președinte, dacă subdezvoltarea apare ca o mare sfidare a acestui secol la adresa conștiinței oamenilor și a destinului statelor, mai vechea sfidare la adresa păcii rămine și mai amenințătoare, mai periculoasă ca niciodată. Și dacă motivele care duc la tensiune sînt uneori de ordin intern, ele sînt adeseori datorate unor dăunătoare ingerințe din afară, rezultînd din rivalități ideologice sau de interese, din pofta de dominație.De aceea, a arătat vorbitorul, nu putem decît să ne exprimăm satisfacția pentru atașamentul popoarelor român și camerunez față de cauza păcii și principiile care le asigură securitatea și dezvoltarea, și care au nume concrete : respectul suveranității, independenței și integrității teritoriale ale statelor, neamestecul și coexistența pașnică între state cu sisteme social-politice și economice diferite, care să favorizeze reglementarea pașnică a conflictelor internaționale, să ducă la destindere, într-un cuvînt o coexistență care să excludă spectrul unei confruntări fatale și care să deschidă calea înțelegerii și cooperării.Subliniind apoi atașamentul profund al Camerunului la principiile nealinierii, vorbitorul a spus: Intr-o lume în care se mențin luptele și sferele de influență, într-o lume în care războiului rece, urmat de o destindere fragilă, tinde să i se substituie, într-un mod insidios, o pace înarmată, se impune ca mișcarea de nealiniere să joace mai mult ca oricînd un rol salutar, inspirînd, dînd exemplu și, în primul rînd, condamnînd ferm războiul și cursa, neînfrînată a înarmărilor, în acest sens, el a arătat că mișcarea de nealiniere proclamă, desigur, fără iluzii, dar cu credință șl luciditate, că războiul nu este o fatalitate și că omenirea, astăzi ca și ieri, nu trebuie să-și lase soarta și viitorul la voia întîmplării sau a lipsei de rațiune, că trebuie acționat împotriva pericolului de război și mai ales asupra cauzelor sale, care sînt hegemonismele, discriminările rasiale, dominațiile coloniale, inegalitățile economice și sociale, rivalitățile ideologice, de putere și de interese.în privința cursei înarmărilor, cum să nu vedem că, depășind prin forța lucrurilor virtuțile nesigure și tactice ale disuasiunii, ea pregătește nu pacea, ci mai degrabă războiul? Iar în ce-i privește pe protagoniști, cum 

asigure că conflagrația va ști să distingă între învingător și Învins, între beligeranți și nebe- ligeranți sau, de asemenea, cum să fii întotdeauna sigur că poți să previi sau să eviți eroarea, să limitezi sau să repari daunele?Relevînd că singurele războaie care pot fi acceptate sînt cele împotriva secetei și inundațiilor, a nedreptății rasiale, sociale și economice și îndeosebi războiul contra războiului, vorbitorul a spus : Soarta lumii nu va putea să constituie doar o problemă a puterilor ce au în vedere războiul, ci una a tuturor națiunilor; viitorul omenirii aparține nu forțelor de dominație, distrugerii, morții, ci forțelor libertății, construcției, vieții.Domnule președinte,Avansînd treptat, dar ireversibil, pe calea emancipării și a progresului continentul african continuă hotărît desăvîrșirea procesului eliberării sale, înlătu- rînd an de an ultimele bastioane ale colonialismului, zdruncinînd cu tenacitate fundațiile apartheidului în Africa australă.O dovedește recenta victorie a populației din Zimbabwe, victorie care este, de asemenea, a Africii combatante, a comunității internaționale și a tuturor popoarelor atașate dreptății, libertății și demnității, cum este curajosul popor român, al cărui sprijin acordat mișcărilor africane de eliberare este apreciat cu căldură și salutat de poporul camerunez.Domnule președinte,Prietenia și stima reciprocă Intre popoarele noastre, convergența obiectivelor noastre de progres și justiție socială, similitudinea opțiunilor noastre de independență națională, de eliberare a tuturor popoarelor, de atașament față de cauza păcii și a cooperării internaționale, sînt tot atîtea motive pentru a întări legăturile ce ne unesc în chip atît de fericit, și pentru a dezvolta schimburile dintre noi pe diferite planuri.Subliniez cu satisfacție că aceste sentimente pe care le împărtășim și aceste aspirații comune se bazează pe voința noastră de cooperare bilaterală ale cărei temelii au fost deja puse, cooperare pe care această vizită o va concretiza și mai mult, în interesul țărilor și popoarelor noastre.în sfîrșit, pentru primirea entuziastă și calda ospitalitate ce ne-au fost rezervate, adresez, din nou, poporului român, Partidului Comunist Român și guvernului român, sincerele mele mulțumiri, pe care le însoțesc cu salutul meu călduros, precum și cel al poporului camerunez.îmi face o deosebită plăcere, domnule președinte, excelențele voastre, domnilor, să vă invit să ridicăm paharul:Pentru întărirea prieteniei și a stimei reciproce între popoarele român și camerunez;Pentru prosperitatea poporului român și întărirea cooperării între țările noastre;în onoarea Excelenței Sale, domnul președinte Nicolae Ceaușescu;în sănătatea membrilor guvernului și a tuturor distinșilor oaspeți prezenți;Pentru progresul popoarelor, în condiții de pace și solidaritate! (Aplauze).

Vizită 
protocolarăPreședintele Republicii Unite Camerun, Ahmadou Ahidjo, a făcut, In cursul cerii, o vizită protocolară președintelui Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, la Palatul Consiliului de Stat

Ceremonia înmînării 
unor înalte distincțiiîn cadrul unei ceremonii care a avut loc, miercuri, 27 august, la Palatul Consiliului de Stat, președintele Republicii Socialiste România, tovarășul , Nicolae Ceaușescu, a înmînat președintelui Republicii Unite Camerun, Ahmadou Ahidjo, înaltul ordin „Steaua Republicii Socialiste România" clasa I, în semn de deosebită prețuire, expresie a prieteniei dintre popoarele român și camerunez.La rîndul său, președintele Ahmadou Ahidjo a înmînat președintelui Nicolae Ceaușescu înalta distincție cameruneză „Marea Cruce a Ordinului Valorii", drept dovadă a profundei considerații față de personalitatea șefului statului român, a prieteniei dintre cele două popoare.La ceremonie au participat tovarășii Ilie Verdeț, Iosif Banc, Virgil Cazacu, Ion Dincă, Paul

Sosirea în Capitală
(Urmare din pag. I)țial, însoțit de la intrarea în spațiul aerian al țării noastre de avioane cu reacție ale forțelor armate române, a aterizat. La scara avionului, președintele Nicolae Ceaușescu a adresat președintelui Ahmadou Ahidjo un călduros bun sosit în România. Cei doi șefi de stat și-au strîns cu căldură mîinile.Președintele Republicii Unite Camerun este însoțit în această vizită de Paul Dontsop, ministru de stat, însărcinat cu afacerile externe, Felix Tonyo Mbong, ministrul agriculturii, Ioseph Charles Doumba și Cristian Songwe Bongwa, miniștri la președinția Republicii, Bello Bauba, secretar general adjunct la președinția Republicii, Pierre Desire Engo, adjunct al ministrului muncii și planului, de alte persoane oficiale.în continuarea ceremoniei, garda militară aliniată pe aeroport a prezentat onorul.Au fost intonate imnurile de stat ale celor două țări. în semn de salut s-au tras 21 de salve de artilerie.împreună cu președintele Republicii Socialiste România, înaltul oaspete a salutat drapelul, după care a fost trecută în revistă garda de onoare.A avut loc apoi prezentarea personalităților române, civile și militare, aflate pe aeroport.Un grup de pionieri a oferit

Cu acest prilej, cel doi șefi da stat au avut, premergător convorbirilor oficiale, un schimb da păreri, care s-a desfășurat ln- tr-o atmosferă de caldă prietenie. In spiritul bunelor relații româ- no-cameruneze.

Niculescu, Gheorghe Rădulescu, Ștefan Andrei, precum și ambasadorul țării noastre în Republica Unită Camerun, Porfir Negrea.Au luat parte, de asemenea, Paul Dontsop, ministru de stat însărcinat cu afacerile externe, Felix Tonyo Mbong, ministrul agriculturii, Ioseph Charles Doumba, și Cristian Songwe Bongwa, miniștri la președinția Republicii, Bello Bauba, secretar general adjunct la președinția Republicii, Pierre Desire Engo, adjunct al ministrului muncii și planului, alte persoane oficiale cameruneze.în încheierea solemnității, care a pus în lumină sentimentele de prietenie și stimă dintre popoarele noastre, președinții Nicolae Ceaușescu și Ahmadou Ahidjo au închinat o cupă de șampanie pentru dezvoltarea și întărirea continuă a relațiilor româno-cameruneze.

președinților României șl Camerunului buchete de flori.Solemnitatea primirii înaltului oaspete s-a încheiat cu defilarea gărzii de onoare.Numeroși cetățeni ai Capitalei, aflați pe aeroport, au a- plaudat cu căldură pe eei doi șefi de stat, aclamînd cu entuziasm pentru prietenia româno- cameruneză.De la aeroport, președinții Nicolae Ceaușescu și Ahmadou Ahidjo s-au îndreptat, într-o mașină escortată de motoci- cliști, spre reședința rezervată înaltului oaspete.Pe arterele principale ale Capitalei, președinții Nicolae Ceaușescu și Ahmadou Ahidjo au fost salutați cu prietenie și cordialitate de mii de locuitori, care fluturau stegulețe românești și cameruneze. Aplauzele și uralele bucureștenilor veniți în întîmpinare exprimau sentimentele de prietenie pe care poporul român le nutrește față de poporul camerunez, satisfacția față de întîlnirea dintre președinții Nicolae Ceaușescu șl Ahmadou Ahidjo, menită să a- dîncească și mai mult cooperarea dintre cele două țări și popoare, să servească cauzei păcii, înțelegerii, securității și colaborării în lume.Președinții Nicolae Ceaușescu și Ahmadou Ahidjo au răspuns cu cordialitate, dintr-o mașină deschisă, manifestărilor de prietenie ale mulțimii.
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Pentru că este vorba de singurul festival de film de la noi și 
pentru că acest festival s-a născut dintr-o inițiativă a C.G al 
U.T.C., fiind deci o competiție a tinerilor, manifestarea de la 
Costinești se instituie ca avanpost al cinematografiei noastre. 
Chiar dacă deocamdată Asociația cineaștilor nu acordă sprijinul 
de care e in stare, chiar dacă pentru regizorii „maturi", cu state 
la Buftea, festivalul tinerilor cineaști iese din raza vizuală. Sta
rea de festival s-a clarificat la Costinești, tocmai de aceea, și 
desigur dincolo de faptul că ne aflăm totuși la a treia ediție, ca 
imagine a posibilităților nevalorificate de a imprima concursu
lui o deschidere și o rezonanță care să-l elibereze din optica 
unei animații estivale într-o stațiune de tineret Pentru unii 
Costineștiul cinematografic continuă să răminâ un mic pas „co
lectiv", un capriciu, un mod de a ieși, cu regizori, cu actori, cu 
critici, la mare. Un fel de sfirșit de vacanță cu filme românești 
semnate de oameni la inceputul carierei.

Festivalul acesta, așa cum el • conceput, șl cum se conturea
ză de la o ediție la alta, nu are desigur nimic monden, nu e o 
intilnire in care actrițele să etaleze toalete extravagante, și unde 
șampania să curgă peste pletele platinate ale divelor. Nimic din 
toate acestea nu întilneștl la Costinești, și e de precizat că nici 
la festivoluri celebre, o spun gazetele, și cei doi-trei critici ai 
noștri care vizitează aceste piețe ale filmului mondial, nu se mai 
pune preț pe ploaia de artificii. Cuvintul eficiență leagă și dez
leagă succese și contracte. La noi sintagma definitorie s-ar putea 
numi eficiență artistică, calitate. De aceea poate mai aproape 
de adevăr să vorbești țlespre Costinești ca despre un loc al dia
logului cu publicul tinăr, modalitate de a angaja o dezbatere 
despre calitate si despre exigențele celor mai exigenți specta
tori, tinerii : muncitori, studenți, elevi. Cine a fost prezent la Cos
tinești in zilele festivalului a ințeles că fie și o concurență ceva 
mai spectaculoasă, de natură sportivă, cum s-a întîmplat la a- 
ceastă ediție (e vorba de „Serbările mării") nu *a reușit să ră
pească nici din farmec și nici pe spectatorii interesați de film. 
Festivalul și-a adunat participanții pe plajă, intr-un colocviu de 
lucru. Au fost (și)- întrebări ce atestă irepresibila curiozitate, dar 
cele mai multe au depășit faza aceasta, luările la cuvint punind 
degetul acolo unde trebuie : pe rană, deci.

în tripla lui ipostază, de competiție a lung-metrajelor artistice, 
de prezentare in concurs a documentarelor de la „Sahia", și 
respectiv de competiție a animatorilor, festivalul - căruia i s-a 
incorporat și o gaia de filme ale cineamatoriior (cu absențe ne- 
moîivate) - indică o anvergură considerabilă. Deși scris pe ce
luloid de tineri și mai puțin tineri, festivalul a îngăduit prezența 
și a unor filme „despre" tineri. E cazul, de pildă, „Miresii din 
tren", semnat de Lucian Bratu, deschizătorul, cu ani in urmă, 
prin Tudor (scenariul - Mihnea Gheorghiu), al marelui ciclu al 
epopeii naționale. Filmul realizat după un excelent scenariu al 
prozatorului și dramaturgului D.R. Popescu a obținut marele pre
miu. Competiția între generații este în felul acesta relansată. 
Reînnoirea mijloacelor regizorale ale unui autor veteran a atras 
atențio, și, cu scăderile lui, cu artificialitatea lui, filmul a trecut 
în față, înaintea creațiilor tinerilor.

Tinerii cineaști sau oricum regizorii care reprezintă astăzi la 
noi „valul” cel mai activ, de la care se așteaptă relansarea ci
nematografiei naționale în competițiile marilor premii, se numesc 
Mircea Daneliuc, Alexandru Tatos, Dinu Tănase, Nicolae Mărgi- 
neanu. Lor li se adaugă (împotriva faptului că festivalul a acor
dat premiul de imagine unui operator ce, cum observa cineva, 
nu mai are nevoie de premii, lui Nicu Stan) un număr de tineri 
directori de imagine cu care putem spera. In festival ei s-au „vă
zut” totuși mai puțin, și e de gîndit la aceasta. Cinematograful 
tinăr nu poate fi conceput printr-o disjuncție între operatorii și 
regizorii de valoare pe care îi are noua generație de oameni ai 
filmului. Dealtminteri conjugarea forțelor tinere - regizori, opera
tori, scenografi, muzicieni, actori, critici — iși merită un mai preg
nant coeficient de valorificare.

Prin această ediție s-a văzut că ne bizuim pe forțe sigure. Cel 
puțin patru regizori, pe care i-am și numit, cu filmele lor, „Proba 
de microfon", „Casa dintre cîmpuri", „Un om în loden”, „Mijlocaș 
la deschidere”, au șanse reale de a ne reprezenta oricînd în în
fruntări care să poarte emblema cinematografului tînăr românesc. 
S-a constatat, de asemenea, cum articolele acestei pagini se 
străduiesc să arate că evoluția cinematografului nostru se pro
duce pe mai multe planuri. Tematica, subiectele (fără să facem 
o confuzie intre cei doi termeni) se înnoiesc. Raze investigative 
curajoase aduc din reolitate imagini noi, proaspete, ale tinere
tului, caligrafiate in scenarii nesofisticate. Documentariștii tineri 
ambiționează realizarea unor adevărate monografii ale genera
ției lor. Mă gindesc la Cornel Diaconu, autorul unui set de filme 
despre brigadierii șantierelor naționale ale tineretului sau la un 
Eugen Gheorghiu, semnatarul filmului „Din tată-n fiu”, un fel de 
„ștafetă" a unei îndeletniciri străvechi, oieritul. Animația a fost 
și ea la înălțime prin cel puțin două filme : „Nodul gordian" 
(premiat la Zagreb cu „Opera prima”) de Szilagyi Zoltan (premiul 
pentru animație la Costinești) și „Metafora”, un film frumos, cu 
„bătaie" filosofică, lucrat din plastilină tde Mihai Bâdică.

A vorbi, așadar, despre starea de festival de la Costinești echi
valează cu a sublinia existența unor capacități creatoare reale 
aparținînd generațiilor tinere, de a căror trudă artistică depinde 
bătălia pentru calitate in filmul românesc. Festivalul de la Cos
tinești este o fermă a acestei conștiințe artistice de care ci
neaști și spectatori, devin ei înșiși, tot mai conștienți.

— Dan Pița, să-mi
spuneți dacă această a treia e- 
diție a Festivalului filmului 
pentru tineret marchează in
tr-adevăr un pas „compact" 
inainte al filmului de actuali
tate.— Este, fără Îndoială, un pas înainte, chiar un pas „compact", cum ai zis. El se poate măsura atit tematic, de Ia „Mireasa din tren" la „Casa dintre cîmpuri", cît sl profesional. Tematic, prin abordarea unor probleme „mai omenești", cu grijă pentru persoana umană, și sînt de menționat titlurile deja indicate, la care adaug „Mijlocaș la deschidere". Aceste filme interesează prin zugrăvirea unor eroi „pozitivi" mai complecși și mai a- proape de tipul uman normal, al omului de pe stradă, de la el de acasă, de la locul de muncă. E vizibil, de asemenea, efortul de a atinge general umanul, de a problematiza, de a privi personajul cu preocupare pentru filozofia Iul.

•— Festivalul de la Costinești 
a făcut, deci, să apară mai clară 
imaginea unui grup de tineri 
regizori de talent pe care se 
poate conta în saltul cinemato
grafiei noastre spre o nouă ca
litate ?— Da, pentru că asistăm la o creștere valorică în bloc. Nu mai sînt două-trei vîrfuri ca acum cîțiva ani. E clar că a a- părut o linie întreagă de tineri cu talent și experiență cinematografică. Sub raport profesional „Omul în loden" este filmul unui cineast care, pornind de Ia genul propus, reușește ge o poveste aproape sură, tensionată, bineLa „Casa dintre sau la „Mireasa din tren" tributul literaturii se simte. „Un om in loden" e aproape impecabil din punct de vedere al raportului cu genul respectiv. Calitatea despre care cu îndreptățire se vorbește în ultima vreme apare și la nivelul concepției regizorale, în structura personajului. Eroii sînt umanizați, dar au și defecte. Dealtfel, e și foarte greu să crezi Intr-un erou care este „foarte erou", cel mai deștept de fiecare dată, cu idei în-

să înche- fără fi- gradată, cîmpuri"

totdeauna valoroase și eficiente ! Din punctul acesta al modificărilor în substanța eroilor tineri, oameni ai zilei, „Mireasa . din tren“ (regia Lucian Bratu) și filmul lui Dinu Tănase „Mijlocaș la deschidere" sînt demne de atenție.
— Văzut 

spre ce se 
mânesc 7— Există lor celorlalte cinematografii și o zonă a specificului nostru. „Mireasa din tren" e un refuz de a imita modele din cinematografiile străine. „Mireasa din tren", „Casa dintre cîmpuri", „Proba de microfon" sînt trei filme care demonstrează, dincolo de limitele lor, • intensă preocu
pare pentru cinematograful so
cial susținută cu probitate pro
fesională fi cu mijloace specific 
cinematografice amintind de 
cele mai bune creații de acest 
gen, „Reconstituirea" și „Mean
dre"

— „Explozia" tinerilor .cine
aști eu cred cd s-a produs și pe 
fondul unei mișcări înainte a 
cinematografului nostru, tot mai 
interesat să lanseze nume noi 
de regizori.— De fapt, astăzi Ia noi există o poartă foarte largă pentru debutul în regia de film. Uneori însă al impresia că „cerberii" au adormit pentru că. să nu ne facem că nu observăm, sînt și destule debuturi întîmplătoare, fără o acoperire profesională' și artistică. Și desigur iar este de discutat despre institut, de unde n-a mai apărut nici un regizor bine pregătit. Așa se. și explică de ce alte categorii operatori, regizori critici, asaltează pe tate această poartă lor. Am senzația că ul nostru s-a statornicit demult o atmosferă călduță, incompatibilă cu responsabilitatea creării de valori artistice, morale și intelectuale. Dovadă, linsa din festival a filmelor I.A.T.C. ale absolvenților.

de la Costinești, 
îndreaptă filmul ro-o zonă a influențe-

de cineaști, de teatru, bună drep- a debuturi- în I.A.T.C.-

CARMEN GALIN :

Trebuie să pornim de la faptul că din moment ce nu există la noi un festival național de film, Festivalul de la Costinești, devine automat Festival național

de film. E adevărat însă că sînt destule filme care nu intră in competiție și aceasta se datorează totuși profilului festivalului. Regizorul, se știe, e unul singur, în festival au fost opt filme, deci opt regizori. Cu totul alta e situația actorilor, care participă la festival cu zecile. Te gîndești atunci că premiul de interpretare trebuie dat unui actor consacrat și nu unui începător. Ar fi un punct de discuție. Apoi nu trebuie să confundăm popularitatea unui actor cu performanța. Simpatia e una, competența e altceva. Un juriu de specialiști retușează eventuale confuzii ale publicului oricît de bine intenționat ar fi acesta din urmă. Nu e exclus ca de la debut să te Impui, să clștigi calificative reale. Nici nu se poate să joci bine într-un film prost. Tora Va- silescu a apărut în „Cursa" lui Mircea Daneliuc, iar în festivalul de acum, În ediția a treia, aproape că nu a avut concurență. în filmul lui Alexandru Tatos, „Casa dintre cîmpuri", mi s-a părut excelentă. Merita fără doar șl poate premiul de interpretare feminină. S-a Impus, de asemenea, compoziția Iul Mircea Diaconu. E foarte greu să creezi psihologii, chiar dacă personajul e apropiat de vîrsta ta. Diaconu face o compoziție pe care nU o simți, jocul lui nu transpare, te ia cu el. Cea mal frumoasă secvență a „Probei de microfon" mi s-a părut că a realizat-o Maria Junghetu. în cadrul de la cofetărie ea a adus picătura de puritate, expresia cea mai curată a unui gînd.Dacă ar fi să facem o listă de titluri am vedea că festivalul a propus un număr apreciabil de actori tineri : Ghcorglie Visu, Radu Vaida, Radu Gheorghe, Mircea Crețu, Ștefan Maitec. Lingă actorii tineri și nume consacrate, Atnza Pellea a _ fost distribuit de Alexandru “ pe contre-emploie, și i-a In același film, „Casa cîmpuri" Dorel Vișan a așa cum la el se întîmplă, de obicei, o mică bijuterie dintr-un rol episodic. Au fost desigur șl actori tineri care s-au mulțumit să fie corecți și atît. în „Mijlocaș Ia deschidere" am văzut, dimpotrivă, neprofesioniști la care nu știai unde se termină arta și unde începe cotidianul.

Festivalul de la Costinești arată că avem de unde alege cind e vorba de roluri pentru actorii tineri. Și acuta iar e de discutat o problemă „mai veche", aceea a scenariștilor tineri care să scrie pentru actorii din generația lor. Prea puține nume de scenariști apar. Festivalul nu a propus nici unul. Este foarte bine că aici a fost tot timpul Ion Bucheru, directorul Casei UNU, care a lansat un mare număr de debutanți de talent din toate domeniile.
SZILAGYI ZOLTAN

Tatos reușit, dintre făcut.

Filmul „Nodul gordian" a fost o mare probă pentru mine. Trebuia să desenez foarte mult. Mă consider un grafician și cred că filmele noastre de animație trebuie să readucă in atenție pe autorii de desene, mal puțin decît pe regizorii propriu-zlși. Esențial mi se pare pentru un tinăr artist să vrea să facă ceva Important. E un efort destul de mare să desenezi 4 000 de forme, dar e bine să demitizăm totuși munca artistului. E datoria lui, e forma lui de viață, și nu trebuie să exagerăm. Dacă nevoia interioară de a te exprima este puternică, reală, nimic nu e greu. Rezultatul contează și el te face să uiți cit ai trudit. Eu cred că avem în țară foarte mul ți tineri capabili de performanțe in animație. Trebuie doar să fie aduși la Animafilm și să putem lucra cu un program bine determinat, ca autori și realizatori de idei îndrăznețe sub raport artistic. Numai așa animația românească poate ieși in lume cu o expresie originală, netributară nici unei școli străine.
CORNEL DIACONII

Spectatorii
au

i.
• „Festivalul de la Costinești 

m-a făcut să merg la filmele 
românești și să-i apreciez, și 
să-i iubesc pe creatorii lor" (MARIANA POPESCU, activistă a Comitetului județean Timiș al U.T.C.)

9 „Filmele 
monstrat, acum prin 
la deschidere", 
tunet cind se 
uzinei" (ION < ner, Pitești).

• „Filmele

noastre au de- 
,.Mijlocaș ', cs au succes a- 

inspiră din viața ONIȘU, subingi-
_ __________ noastre știu tot

mai bine să se apropie de. felul 
de a fi și de a gindi al tineri
lor. Filmul românesc începe să 
ne ciștige prin simplitate, -pros
pețime, adevăr de viață". (META KUTTECS, studentă, Cluj-Napoca)• „De la o vreme urmăresc 
cu viu interes producția na
țională ■ de film, și așa cum de 
fapt s-a văzut și in festival 
filmul începe să devină tot 
mai mult al tinerilor. Explicația 
vine din efortul cineaștilor de 
a lua viața tinerilor așa cum 
e, de a refuza să fabrice po
vești, de a avea mai multă în
credere in existența tinerelor 
generații ale țării". (CONSTANTIN VAȚA, Facultatea de medicină veterinară Timișoara)• •••••••••••

Festivalul s-a încheiat,
viața continuă

di- fll- regl- „Un PolulȘTIAU CA...
9 Ion Bucheru, rectorul Casei demc Unu. a fost prezent la toate discuțiile de pe plajă, unde a luat cuvîntul ca producător șl, desigur, ca director al „Casei de- butanțllor". Felicitîn- du-1 în numele spectatorilor tineri pentru prezența activă festival nu uităm este clștigătorul partide de dublu,tenis de clmp, împotriva cuplului Alexandru Tatos — Ion Ca- ramitru. șl încă o precizare. Ion Bucheru a venit la Costinești cu o servietă plină de tre care mult de plus, ade lucru cu doi scenariști, Dorel Dorian și Dumitru Furdui, care au venit în mod special la Costinești.• Carmen Galin nu a avut vole (de 1* E-

mal pre-stre-

în că uneila

diplomat scenarii, dln- a citit mal Jumătate. în avut întllnirl

lisabeta Bostan, zoarea filmului saltîmbac la Nord") să se bronzeze, ca nu cumva să ml mai fie... „racord".0 Dan Pița intenționează să revină la filmul de actualitate, în care sens a dorit să primească scenarii din... festival, adică de la fața locului. (Cine 1 le-a încredințat a fost asigurat că nu vor fi furate de nici o casă producătoare. Garanție — vigilența ciinelul său Tasse).

riului înseamnă mult decît chiar mlul de regie.• Amănuntulcurat de loan Grlgo- rescu că premiile mul- ' te obținute de Nicu Stan nu-1 pot opri să mal la neștL unul la costt-
A CONTAT asta chiar că l „contează").

ÎNTREBĂRI CU Șl 
FĂRĂ RĂSPUNS

NU (dar i nu mal

A CONTAT LA 
MASA JURIULUI

(in ședința 
de noapte...)• Pledoaria lui Caramitru cui Măriei din filmul microfon" Daneliuc.0 Sublinierea Ma- nuelei Cercat, că un premiu special al Ju-

ion Jo-pentruJunghetu „Probă de de Mircea

• Cum a simțit actorul scena de dragoste? Adică dacă a suferit cu adevărat. (Nu, nu a suferit deloc, a răspuns Ștefan Mai- tec, pentru că de față, la filmări, era și soția interpretului).• Cit durează filmările? Mult, nu e așa?t• Ce facem cu schematismul din filmele noastre? (H schematizăm sau II ștergem din schemă).• ••••••••••

întilnirea directă cu publicul obligă și pe documentariști la o calitate sporită a filmului de scurt metraj. Cu siguranță este necesară mai multă încredere in forțele tinerilor documentariști, în prospețimea lor, în potențialul lor creator. Tinerii cineaști trebuie și pot să devină cronicari ai acestui timp, realizînd documente convingătoare despre viață și muncă, despre romantismul revoluționar al tinerei noastre generații. Este necesar ca ei să fie prezenți cu aparatul de filmat la cele mai incandescente momente ale uriașului proces de transformare prin care trece țara noastră.Acest festival trebuie păstrat și „crescut" ca un bun cistigat. S-a observat că tinerii cineaști iubesc competiția și sînt definitiv cuceriți de frumusețea luptei pentru un premiu, pentru calitate.

cului tinăr.

Anda Onesa, deținătoarea unui premiu internațional de in
terpretare, aici intr-un film al lui Alexandru Tatos. „DUIOS ANASTASIA TRECEA”, neinclus in selecția festivalului.

Aurora Leonte, o actriță care ar fi putut ciștiga Premiul de 
debut (bineînțeles dacă acesta ar fi existat} alături de Dorel 
Vișan (Mențiune pentru interpretarea unui rol episodic) în „MIREASA DIN TREN“ (Premiul pentru cel mai bun film 
din festival).
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Anda Călugăreanu, juclnd rolul principal din filmul regi
zoarei debutante, in lung-metraj artistic, Ada Pistiner. Titlul 
filmului „STOP CADRU EA MASA” (absent din festival 
pentru că nu a prins „momentul" selecției).

Am reținut pentru ediția a IV-a
• Să fie mai riguros angajate casele de filme, 

prin directori și producători-delegați, care să 
răspundă in felul acesta de prezența în festival 
□ creatorilor, regizori, actori, scenariști, opera
tori, scenografi.
• Să se găsească o formulă mai eficientă de 

colaborare cu Asociația cineaștilor pentru ca aria 
de preocupări a festivalului să intereseze un nu
măr din ce în ce mai mare de creatori din cine
matografie.
• Să se asigure o rezonanță publicistică mai 

bine susținută festivalului.
• Să se organizeze întîlnlri ale cineaștilor cu 

oameni ai muncii de pe întregul litoral, cu colec
tive din întreprinderile aparținînd orașelor din 
zonă.
• Să fie convocați absolvenții secției de arta 

și metodologia spectacolului din cadrul IATC a- 
flați în țară la școlile populare de artă.

!
*

• Să se găsească o soluție mai promptă de 
includere in competiție a filmelor recent produ
se dar care se înscriu prin profil (tematică, au
tori) specificului festivalului.

• Să se asigure un serviciu de presă al festi
valului.

bun

vate, 
ecoul lui în rîndul spectatorilor.

• Festivalul să fie organizat anual.
• Consiliul Culturii și Educației Socialiste 

antreneze Instituțiile din subordine din timp, 
răspunderi concrete.

Să se instituie un premiu pentru cel mal 
debut.
România-film să devină, prin mijloace adec- 
interesată de desfășurarea festivalului și de

să
cu

Grupaj realizat de IOAN L.AZAK

• •••••••••••••••
• PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET •

[RADIORECEPTOARELE
Un prieten bine documentat tn orice domeniu șl un tovarăș agreabil al orelor de destindere — RADIORECEPTORUL PORTABIL !Buletine de știri, buletine me- teo-rutiere, emisiuni economice, emisiuni pentru copii și tineret.

emisiuni de divertisment, teatru la microfon, muzică populară, ușoară și simfonică, pe scurt., de toate pentru toți !In magazinele Comerțului de stat vă așteaptă mai multe tipuri bile :
Cora 5 Pescăruș AlfaCosmos 5 (funcționează și la rețea) Jupiter 2 (funcționează și la rețea) Madrigal 2 (funcționează și Ia rețea) Gloria 3 (funcționează și la rețea)Radioreceptoarele sînt ușoare și comode la tat, alimentarea este economică de la baterie sau rețea și se caracterizează prin selectivitate,

Gamc de undă12234 44

de radioreceptoare poria-

PORTABILE

portabilc pur- clară și plăcută, portabile ' 7 rate numaiaudițieRadioreceptoarelese vind și cu plata In 18 lunare cu un avans de 20 la sută.

D.G.E.I.F.C.A. - I.U.G.C.
STAȚIA DE UTILAJE GRELE PENTRU 

TRANSPORT Șl CONSTRUCȚII 3 DOMNEȘTI 
VOLUNTARI

(Jos. Ștefănești nr, 6—8, Sectorul 2 București 
Telefon : 87 40 40

RECRUTEAZĂ IMEDIAT

• MUNCITORI CALIFICAȚI ÎN MESERIA »— mecanici mașini și utilaje terasiere
• MUNCITORI NECALIFICAȚI PENTRU CURSURILE 

DE CALIFICARE CU DURATA DE 8 LUNI ÎN MESERIA:— mecanici mașini și utilaje terasiere
CONDIȚII DE ADMITERE— certificat de naștere— certificat de studii— analiza micro și wassermanPe timpul școlarizării elevii beneficiază de indemnizație conform H.C.M. 2 105/1979 și Decret 207/1977.Candidați! se pot prezenta cu actele necesare la sediul Întreprinderii, precum și la secțiile productive din localitățile: Smîrdioasa — jud. Teleorman; Piatra — jud. Teleorman; Gurbănești — jud. Ilfov; Bordușani — jud. Ialomița; Stănești —- jud. Ilfov; Lehliu — jud. Ialomița; Greaca — Jud. Ilfov.La întreprindere se poate ajunge cu mașina 76 pină la capăt (în Colentina), apoi se ia mașina 51 pină la stația Popasului.
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Mesaje și telegrame 3 /
Campania agricolă

de felicitare
ÎNTÎLNIRE LA C.C. AL P.C.R

Cu prilejul celei de-a 36-a aniversări a revoluției de eliberare socială și națională antifascistă și antiimpe- rialistă, tovarășului Ilie Vcr- deț, prim-ministru al Guvernului Republicii Socialiste România, i-au fost adresate telegrame de felicitare de către șefi do state și de guverne :General Moussa Traore, secretar general al Uniunii Democratice a Poporului Malian. președintele Republicii Mali.Ghcorgbios Rallls, prim-ministru al Greciei.Forbes Bumham. prim-ministru al Republicii Cooperatiste Guyana.Mainza Chona, secretar general al Partidului Unit al

Independenței Naționale, președinte ad-interim al Republicii Zambia.Edouard Saouma, director general al Organizației țiunilor Unite pentru mentație și Agricultură.Ioannis Pesmazoglu, ședințele Partidului iismului Democratic.Elias Sarkis, președintele Republicii Liban.Sergio Ramirez Mercado. Moises Hassan Morales, Daniel Ortega Saavedra, Rafael Cordova Rivas și Arturo J. Cruz — pentru Junta Guvernului de Reconstrucție Națională din Nicaragua ;Sultan Haji Ahmad Shah Ibni Al Mahrum Sultan Abu Bakar. suveran al Malayeziei.Abdallah Ibrahim, secre-

Na- Ali-pre- Socia-

tar general al Uniunii Naționale a Forțelor Populare din Maroc ;Președintele Institutului pentru problemele unei noi ordini economice internaționale, dr. Arturo Frondizi, și secretar general, prof. dr. Giancarlo Elia Valori.Julio Cesar Turbay Ayala, președintele Republicii Columbia,N. Faddeev, secretarul Consiliului de Ajutor Economic Reciproc.Președintele PASOK, Andreas G. Papandreu ;Dr. Vassos Lyssarides, președintele Partidului Socialist din Cipru — E.D.E.K.Consiliul Național al Frontului Patriei din Republica Populară Bulgaria.

Tovarășul membru al Executiv, Partidului s-a întîlnit cu tovarășul Milton Rene Paredes, membru al Biroului Politic, secretar al C.C. al Partidului Comunist din Honduras, care se află în țara noastră la invitația C.C. al P.C.R.Cu acest un schimb ciproce în

VirgilComitetului secretar al Comunist miercuri
Cazacu, Politic C.C. al Român, dimineața

și de perspectivă Comunist Român

Recent librăriile din Întreaga 
țară au primit din partea editu
rilor noi lucrări. Dintre acestea 
am selectat o serie de titluri pen
tru cititorii ziarului nostru: EDI
TURA POLITICA: Ion Tudosescu
— Evoluție și dialog in filozofia 
contemporană; Constantin Răducu
— Căi și modalități folosite pen
tru educarea materialist-ștllnțifică 
a maselor; Ion Grecescu — Ni
colae Titulescu — Gîndlre și ac
țiune; Dr. L. Ghelerter — Scrieri 
social-politice; Florin Georgescu
— Echitatea socială socialistă;
Dumitru Berciu — De la Burebis
ta la Decebal ; • • • — Viitorul
omenirii în conștiința contem
porană; • • • — Strămoșii po
porului român ; Geto-dacli șl e- 
poca lor. EDITURA ACADEMIEI 
R.S.R. : Mircea Mușat — Izvoare 
șl mărturii străine despre strămo
șii poporului român; • • • — is
toria filozofiei românești, voi. H ;
• • • — Istoria dreptului românesc, 
vol. I ; • • • — Dicționar englez- 
român. EDITURA ȘTIINȚIFICA ȘI 
ENCICLOPEDICA: Ion Crișan — 
Tehnologia ca sistem; Teodor lo- 
vănescu — Gestiunea unităților 
cU’tural-artistice; Sicrie Clulache
— Orașul și clima; Vasile Mtoc — 
Cometele; Gheorghe Năstăsescu — 
Omul sub apă și la altitudine. 
EDITURA MILITARĂ: Dan Mu- 
tașcu — Vara șl iama; General 
maior dr. Ilie Ceaușescu — Răz
boiul întregului popor pentru a- 
părarea patriei la români. Din 
cele mai vechi timpuri pînă tn 
zilele noastre. EDITURA MEDI
CALA: Arcadie Pcrcck — Prin
tre mart cărturari șl msrl medici. 
EDITURA CERES: B. Mănescu și 
colectiv — Optimizarea producției 
de legume. EDITURA MINERVA :
• • • — Retorica românească;
George Topirceanu — Balade ve
sele șl triste. EDITURA EMI- 
NESCU : • • • — Antologia Po
vestirii din America Centrală voi. 
I—II (Clepsidra); Ioan Cârmacea
— Să trăim plnă luni; M. Emi- 
nescu — Poezii; L. Vrănoussis — 
Bîgas — un patriot grec din Prin
cipate; Ttidor Arghezi — Deslu
șiri ; Aurora Conțescu — fn for
mă de amforă; Urlcariu Doina — 
Vietăți fericite; Z. Ornez — Tra
diționalism șl modernism în de
ceniul al treilea; Gheorghe I. 
Brătlanu — Tradiția Istorică des
pre întemeierea statelor românești;

Magdalena Br&Holu — Contraste 
lirice. EDITURA UNIVERS: Kurt 
Kusenberg — Unde este unchiul 
Bertram? CARTEA ROMA
NEASCA : Anton iordache — Un 
zirabet pentru univers; Dan Clau- 
diu Tănăsescu — O zi fără ano
timp. EDITURA ALBATROS : 
Florin Andrei — Concert pentru 
spion șl orchestră; Georges Si- 
menou — Subsolurile Majesticu- 
lui; loan Dan Nicolaescu — Săr
bători marțiale. EDITURA ION 
CREANGA: Patlta Silvestru — Is
prăvile Iul Vlcu Năstrușnicu ; 
• » • — Burebista. EDITURA JU
NIMEA: Emil Girleanu
lumea celor care 
Gheorghe Platon — 
luțlel române de la 
ducere în Istoria 
României. EDITURA 
Virgil Mocanu — El 
likov — V. Kneazeva — Roerich. 
EDITURA SPORT-TURISM: Horia 
Alexandrescu — Aur olimpic ro
mânesc; Edmond Deda — Euterpe 
în vacanță; Aurel H. Golimaș — 
Un domnitor. O epocă. EDITURA 
DACIA CLUJ-NAPOCA: Nicolae 
Bărbuță, Nicolae Bocșan — Inde
pendența României în opinia bel
giană : Ștefan Pascu — C. Gh. Ma
rinescu — Răsunetul internațional 
al luptei românilor pentru unita
tea națională. EDITURA SCRISUL 
ROMÂNESC: Valentin Dascălii — 
O felie de portocală; Bossun ște
fan — Poveștile Jiului.

Din 
nu cuvîntâ; 
Geneza revo- 
1848 •— tntro- 

modemă a 
MERIDIANE: 
Greco; P. Be-

Concurs pentru obține
rea gradului de medic 
principal și farmacist 

principalDe la Ministerul Sănătății: la 3 octombrie 1980 va avea loc concursul pentru obținerea gradului de medic principal și farmacist principal.La concurs se pot prezenta :— medicii de medicină generală — profil adulți și pediatrie și medicii stomatologi care au o vechime in munca sanitară ca medici de minimum 5 ani, pînă la data de 1 X11980;— farmaciștii care au o vechime în munca sanitară ca farmaciști de minimum 8 ani și farmaciști încadrați în unități sanitare în posturi de chimiști sau alte posturi similare cu minimum 8 ani vechime, pînă la data de 1X11960.Concursul se va desfășura în centrele universitare medicale București, Cluj-Napoca. Craiova, Iași, Tirgu Mureș și Timișoara.

TV
PROGRAMUL I
10.08 Filmoteca elevului. 11,00 

Roman-foileton: „Prietenul nostru 
comun" — reluarea episodului 3. 
11,35 Telex. 12.05 închiderea pro
gramului. 16,00 Telex. 16,05 tnvâ- 
țâmint — educație. Laborator me
todic TV. 16,30 Reportaj pe glob: 
Republica Populară Chineză. 
Quing Dao și cloclrlllle. 16.50 Via
ța culturală. 18.10 Cu cîntecul la 
drum (III) 18,35 Desene animate: 
Kum-Kum — episodul B. 10,00 Te
lejurnal. • In întimpinarea Con
gresului ai II-lea al consiliilor 
populare. 19,20 Festivalul de folclor 
al țârilor balcanice. — selecțlunl 
din spectacolele ansamblurilor din 
Grecia, Bulgaria șl România. 19,45 
Ora tineretului. 20,15 La zi In a- 
gricultură. 20,30 Jurnalul științelor 
și al călătoriilor: Tigris — ultimul 
episod. 21,10 Seară de operă: „Bo
ema" de Puccini. — spectacol 
realizat pe scena Operei din lași 
de Televiziunea română In colabo
rare cu Televiziunea ungară. 32,10 
Telejurnal.

PROGRAMUL H
17,30 Radar pionieresc. 18,00 Film 

aerial: „Martin Eden" — reluarea 
episodului 1. 19,00 Telejurnal. • In 
întimpinarea Congresului al II-lea 
al consiliilor populare. 10,20 
Buletinul rutier al Capitalei. 19,30 
Estivala ‘80. Oaspeți tn stagiunea 
1879—1980. In pauză: Instantanee. 
22,10 Telejurnal.

prilej, s-a efectuat de informații re- legătură cu preocu-tovarășa Lina Cio-Miercuri, banu, ministrul industriei ușoare, a avut o întrevedere cu Jawad Anani, ministrul aprovizionării din Iordania, care face o vizită în țara noastră, în fruntea unei delegații economice.Au fost abordate probleme privind stadiul actual al relațiilor economice româno-iordaniene, fiind, totodată, analizate noi căi și mijloace concrete menite să contribuie la dezvoltarea colaborării și cooperării în domenii de interes comun dintre cele două țări.în aceeași zi, delegația iordaniană a avuț o întrevedere, la Ministerul Agriculturii și Industriei Alimentare, cu Adrian Ro- gojeanu, adjunct al ministrului.La întrevederi a luat parte Hani Tabbara, ambasadorul Regatului Hașemit al Iordaniei la București.Președintele Partidului Cooperatist din Marea Britanie, Tom Turvey, care a făcut o vizită de prietenie în țara noastră, la invitația C.C. al P.C.R.. a părăsit miercuri dimineața Capitala.Oaspetele a fost salutat, la plecare, de tovarășul Iosif Banc, membru al Comitetului Politic Executiv, secretar al C.C. al P.C.R., și Ghizela Vass, membru ai C.C. al P.C.R.
în cadrul Festivalului de folclor al țărilor balcanice, care se desfășoară in aceste zile pe litoral, miercuri. Ia Teatrul de vară din Mamaia a fost prezentat spectacolul susținut de ansamblurile folclorice de cintece

pările actuale ale Partiduluiși ale Partidului Comunist din Honduras. A fost exprimată, totodată, dorința comună de a dezvolta continuu raporturile de stimă și respect reciproc stator- • njcite intre Partidul Comunist Român și Partidul Comunist din Honduras. Au fost abordate, de asemenea, unele aspecte ale vieții politice internaționale.întâlnirea s-a desfășurat într-o atmosferă cordială, prietenească.și dansuri populare din Bulgaria, Grecia și România.în aceeași seară, la Eforie Sud a avut loc spectacolul ansamblurilor din Turcia și România, iar la Mangalia cele Iugoslaviei și României.Numeroși turiști români oaspeți de peste hotare, care-și petrec vacanța în stațiunile de pe litoralul românesc al Mării Negre, i-au aplaudat cu căldură pe solii artei populare din cele cinci țări balcanice, care au făcut să strălucească pe scena festivalului frumusețea tezaurelor folclorice din țările respective.

ale51

Timp de două zile, municipiul Pitești a fost gazda unei consfătuiri pe țară în domeniul silviculturii, organizată de Ministerul Economiei Forestiere șl Materialelor de Construcții, în scopul analizării, stabilirii și generalizării celor mai eficiente măsuri privind sporirea producției silvice și a productivității pădurilor.Comunicările și referatele prezentate cu acest prilej, ca și dezbaterile care au urmat, au abordat o serie de probleme vi- zind regenerarea, într-o și mai mare măsură, a pădurilor, pe cale naturală, substituirea arboretului slab productiv, asigurarea unui material săditor de mare productivitate și adecvat diferitelor condiții pedoclimatice • din țara noastră.Tot în zilele consfătuirii, par- ticipanții au efectuat vizite de documentare la Stațiunea experimentală din comuna arge- șeană Mihăești și la Ocolul silvic din Cimpulung-Muscei.

Invingînd reprezentativa Iugoslaviei cu 4

Tricolorii au cucerit „Cupa Balcanică" la fotbalPentru cucerirea mult doritului trofeu, echipa noastră trebuia să învingă formația Iugoslaviei — care cîștigase în primăvară, la Belgrad, cu 2—0 la cel puțin trei goluri diferență. Deciși să remonteze handicapul, internaționalii români atacă puternic încă din primul minut, Iordănescu, apoi Țicleanu aflindu-se in situații favorabile deschiderii scorului. Balonul este pasat însă cu intirziere, fazele de atac sint prea complicate la un moment dat și apărătorii oaspeți, repliați Ia timp, resping cu siguranță in fața careului de 16 m, lăsindu-1 periculos pe Șestici — unul dintre cei mai buni jură toți iugoslavi — pe contraatac. Scorul este deschis în min. 21, în urma unei lovituri libere indirecte : Crișan a fost faultat în apropierea careului de 16 m, Marcel Răducanu execută scurt și Iordănescu șutează plasat pe lingă Pantelici. Puternic încurajați de cei peste 30 000 de spectatori, jucătorii români construiesc atac după atac, reallzînd execuții tehnice de o mare frumusețe și iată, în min 25, scorul devine 2—0. La această fază Muntea- nu II efectuează o cursă lungă pe partea stingă a terenului, driblează mai mulți apărători, șutează puternic spre poartă, Pantelici respinge, dar Cămătaru, atent, reia tn goL Este rîndul oaspeților, să joace In forță, lor nemairămînlndu-le acum decît șansa atacului. în min. 33 lorda- che respinge senzațional un șut

tras de la numai cîțiva metri de Șestici, după ce în min. 28 Sameș salvase și el în, extremis poarta noastră de la un gol ca și făcut.în cea de-a doua parte a in- tîlnirii, inițiativa aparține tot echipeii noastre. La numai 10 minute de la reluare, M. Rădu- canu pleacă cu balonul de la centrul terenului, depășește întreaga apărare iugoslavă și ajunge în careul de 16 m, unde Buljan îl oprește prin fault: 11 m, execută Puiu Iordănescu și scorul devine 3—0. Citeva minute mai tîrziu Beldeanu, care jucase bine la mijlocul terenului cu Iordănescu și Țicleanu, este schimbat cu Al. Nicolae. înlocuirea se dovedește a fi însă neinspirată, acțiunile noastre de atac pierzindu-și din claritate și forță. Oaspeții simt aceasta și, profitînd de greșelile comise în linia mediană, se apropie tot mai mult de poarta bine apărată de Iordache. Așa se face că în min. 74 portarul echipei noastre este nevoit să-l faulteze în careu, pentru a-1 opri din cursă, pa Jovtn pornit, însă, împreună cu Vujovici II din poziții clare de ofsaid, nesemnalizate însă de arbitrul grec A. Vassaros. Se arată punctul de la 11 m și Sușicl transformă. La scorul de 3—1 trofeul revenea echipei Iugoslave, golul înscris în deplasare socotindu-se, mentului, în dublu.Se produceîn echipa noastră. Locul lui Cămătaru este luat de M. Sandu.

Fazele de atac prind din nou claritate și vigoare, apărarea oaspeților ffteind tot mai greu față acțiunilor construite de Crișan, Țicleanu, M. Răducanu și Iordănescu. Cu șase minute înainte de fluierul final Marcel Răducanu este faultat la circa 18 m de poartă, balonul ajunge totuși la M. Sandu, se lasă avantaj dar jucătorul nostru este cosit in careu în timp ce se pregătea să șuteze. Se arată astfel din nou punctul de la II m. Iordănescu îl învinge și de această dată pe Pantelici, stabilind scorul final la 4—1 pentru reprezentativa noastră care intră astfel in posesia trofeului „Cupa Balcanică". Un succes pe cit de prestigios, pe atit de important, el constituind un prim test, în general reușit, in vederea alcătuirii 11-lui ce ne va reprezenta peste puțină vreme in partidele cu Norvegia și Anglia din preliminariile Campionatului Mon-

conform regula- această situație,o nouă schimbare

minariile Campionatului dial de fotbal.Antrenorii V. Stănescu jan Miljanici au aliniat toarele formații:ROJlANIA — Iordache, Negrită, Sameș. Ștefănescu, Mun- teanu IL Țicleanu, Beldeanu (min. 67 AUNicolae), Iordănescu, Crișan, Cămătaru (min. 80 M. Sandu), M. Răducanu.IUGOSLAVIA — Pantelici, Vujovici I, Buljan, Zaieț (min. 46 Primoraț), Jovin, Ianjamin, Șuriak (min. 46 Kristiccvici), Ș estici, Vujovici H, Sușicl,

și Mil-urmă-

NICOLAE MILTTARU

S tn Sala Sporturilor Constanța au început întrecerile celei de-a 19-a ediții a tradiționalei competiții internaționale feminine de baschet „Cupa Mării Negre*'.Iată primele rezultate : România — Finlanda «1—54 (34—27) ; Cehoslovacia — R. I). Germană 106-49 (52—28) ; Bulgaria —Polonia 69—58 (39—31).O Meciurile disputate miercuri în etapa a 6-a a campionatului diviziei A la rugby s-au încheiat cu următoarele rezultate : Steaua — Grivița Roșie 18—15 ; Sportul Studențesc — P.T.T. Arad 16—12 ; Rulmentul Birlad — Știința Cemin Baia Mare 0—6 ; Constructorul Constanța — Rapid București 9—9 ; Știința Petroșani — Universitatea Timișoara 7—6 ; C.S.M. Sibiu — Farul Constanța 6—22 ; Politehnica Iași — Dinamo 0—25.în clasament conduc echipele Steaua și Dinamo, cu cite 18 puncte.® La Bursa (Turcia) au început campionatele europene de lupte greco-romăne pentru juniori. în primul tur, la cat. 48 kg, sportivul român Ștefan Marian l-a învins prin descalificare pe italianul Maenca Vicenzo. La cat. 90 kg, Ilie Matei a cîștlgat prin descalificare vest-germanul StaabO Tn runda a 9-a natului mondial de . juniori de la Dortmund, tânărul maestru român Adrian Negu- lescu a remizat cu Toro.• Pe terenurile de la Flushing Meadow (New York) au început campionatele internaționale de tenis ale S.U.A. în proba de simplu feminin, jucă- toarea româncă Virginia Ruzici a invins-o cu 6—2. 6—1 pe Sherry Acker (S.U.A.).

meciul cu Kai.a campio- șah pentru

RECOLTATUL
LA FLOAREA SOARELUI

In Cimpia Burnasului, a- 
cum fiecare clipă este pre
țioasă in bătălia pentru pu
nerea la adăpost a roadelor 
toamnei. Cu atit mai mult 
cu cit, in această perioadă 
se acumulează un mare vo
lum de lucrări, multe din
tre ele suprapunindu-se. 
Pretutindeni unde culturile 
de toamnă au ajuns la ma
turitate, cimpoi oferă o au
tentică imagine a hărniciei....Pe directorul I.V.C.P.T. Teleorman, ing. Teodor Dragu, l-am întilnit la unul din modernele silozuri : „A fost declanșată deci o importantă lucrare — recoltatul florii-soa- relui. Un număr de 25 de silozuri și baze sint pregătite să preia o recoltă ce se anunță bogată, intr-un ritm zilnic de 15—18 mii tone, funcționind non-stop, 24 din 24 de ore, în acest scop au fost revizuite din timp toate utilajele de descărcat și transportat, instalațiile de condiționare și spațiile de depozitare. Au fost de asemenea contractate cu I.T.A. capacități da transport de 3 090 tone zilnic, pentru a suplini mijloacele de transport proprii unităților agricole. în condițiile unui timp favorabil și ale respectării graficelor de livrare in baze campania florii soarelui se poate încheia in 10 zile".

PE TOȚI NE PREOCUPA RECOLTA 
Șl NE GRA3IM SA O STRINGEM 

’ FARA PIERDERI„Vremea a devenit foarte bună pentru lucru, ne spunea președintele cooperativei din Bragadiru, Ion Matei, așa că fiecare zi, fiecare oră trebuie folosită la maximum. Am început printre primii din județ recoltatul florii soarelui și la cele 50 ha recoltate pînă în prezent din totalul de 250. ne străduim să adăugăm zilnic incă 30—40 hectare".împreună cu președintele ne îndreptăm spre lanurile de floarea-soarelui de pe tarlaua „Gorganu". Aici au fost grupate 4 combine Gloria C-12, cărora le-au fost făcute adaptările de rigoare — R.F.S. „După c- fectuarea reglajelor, azi am , Intrat mai devreme în lanuri — ne spune conducătorul formației de mecanizatori. Marin Telegaru. De fapt, de acum încolo orice intirziere înseamnă pierderi de recoltă, pentru că lanurile vor începe să se scuture. Mîlne mutăm combinele mai spre nord și împreună cu colegii mei Stan Chițu, Victor Smîreea și Ko

rea Crăciun, în condițiile recoltării de către fiecare a 7—9 hectare zilnic, într-o săptă- mină terminăm de recoltat și restul de 200 hectare". Deși foarte devreme — era ora 8.00 — soarele încălzea puternic anunțînd o zi călduroasă ce impunea de la sine a fi valorificată din plin' Producțiile la hectar, circa 2 500 kg, obținute în prima zi au urcat deja in a doua la aproape 2 600 kg la ha, ureînd vertiginos spre 2 650 cit este planificat.
DIN PRIMA ZI, VITEZE MAXIME ICooperativa din Purani este o altă unitate din județ unde a fost declanșată această importantă lucrare de toamnă. Aici, din cele 400 de hectare cultivate au fost recoltate circa 60 de hectare. Pe una dintre sole, observăm o intensă activitate. „Noi — ne spune șefa de fermă Petra Bratu —

am Început această lucrare la viteza maximă deoarece lanurile ne oferă recolte de 2 800 kg la hectar. De asemenea, am predat' la bază intreaga cantitate recoltată, conform graficelor stabilite".La punctul amintit, notăm o caracteristică organizatorică, ce va fi aplicată de toate consiliile unice. Se va lucra grupat pe unități și tarlale, acolo unde există suprafețe mai mari, cu scopul de a ridica viteza și a menține un ritm înalt la recoltat. în această angajare de forțe, notăm că pentru tinerii mecanizatori Mihai Chelu, Ian Bobirne, Marin Mitrea, Gheorghe Bratu șl alții, recoltarea a cite 8—9 hectare într-o zi sint fapte de muncă obișnuite. De asemenea, 50—60 de cooperatori sint pregătiți să grăbească ritmul de lucru pe unele sole in- trind la recoltatul manual, a- colo unde combinele nu pot intra în lan.
S. ALEXANDRU

DE IA „EXCEPȚII" IA... EXCEPTIONAL 
o regula prin care fînarele 

nu se umplu cu furajeDe pe cele 170 000 
de ha de pășune și 
finețe, suprafață de 
care dispune județul 
Brașov, s-ar putea 
asigura necesarul de 
hrană al animalelor 
nu doar pentru pă- 
șunatul de vară, ci și 
pentru perioada de 
iarnă. Dar pină in 
prezent in sectorul 
cooperatist s-au re
coltat și depozitat 
doar 50 la sută din 
necesarul de finuri 
și circa 45 la sută din 
necesarul de sucu
lente (siloz, semi- 
siloz) provenite din 
ierburi, naturale șl 
cultivate. Intirziere a 
secerișului suprafe
țelor cu cereale pă- 
ioase se resimte și in 
acțiunea de depozi
tare a paielor.

Două sint aspecte
le asupra cărora tre
buie să se insiste : 
buna folosire a mij
loacelor mecanice si 
mobilizarea coopera
torilor la acțiunile de 
recoltare după meto
dele tradiționale. A te 
baza doar pe mijloa
cele mecanice, căro
ra le lipsesc adesea

piesele de schimb, 
înseamnă a-ți justi
fica felul in care 
tragi de timp. Doar 
un exemplu: la com
plexul de îngrășare a 
taurinelor din Rupea 
cele două combine 
de recoltat, furaje 
stau mai tot timpul

BRAȘOV

pentru că sint defec
te. Mai operativi, co
operatorii din Sim- 
băta de Sus, cJi din 
Drăguș, Votvodeni, 
Stupini șl Feldioara 
au recoltat și depozi
tat întregul necesar 
de furaje. Flnurile 
rezultate in urma vii
toarelor coase devin 
astfel disponibile, ele 
puțind completa ra
ția furajeră a ani
malelor din unitățile 
cu rezultate slabe In 
cadrul acțiunii de re
coltare a furajelor.

Există însă în ju
deț nenumărate u-

nități care deși au 
condiții asemănă
toare cu cele mențio
nate nu au acordat 
pină la această oră 
atenția necesară re
coltării, Conservării 
și depozitării furaje
lor. Cu mult sub me
die, adică doar 30 la 
sută din program, au 
realizat unitățile din 
Bărcuț, $lnca Veche, 
Crihalma, Bela-Dop- 
ca, Racoș, Tărlun- 
geni, Bod. Vremea e 
inaintată, animalele 
vor veni nu peste 
mult timp in ferme 
și vor trebui alimen
tate cu furaje. Moti
vul că anul a fost 
ploios nu este un ar
gument gospodăresc. O mai bună mobili
zare a oamenilor, fo
losirea atelajelor din 
dotarea cooperati
velor, a celor parti
culare, implicarea eu 
simț de răspundere a 
S.M.A.-urUor in uti
lizarea mijloacelor 
mecanice de recoltat 
sint imperative la 
ordinea zilei.

A. VELEA

Sfli'F a 1 M un cetâțean
KT1 X JLB o atitudine ■

I Automat pentru șterge* 
rea parbrizului

IDe curlnd, Oficiul de stat pentru invenții și mărci (O.S.I.M.) a acordat un brevet de inventator fizicianului Du-
Imitru Țiganea, de la întreprinderea „Electroprecizie" din Să- cele, județul Brașov, pentru invenția denumită „Automat pen-
Itru ștergerea parbrizului".Automatul respectiv este destinat, in primul rînd, autoturismelor, dar poate fi adaptat și la autovehiculele de transport. ICa principale avantaje ale noului automat, menționăm capaci

tatea de a mări gradul de ma- neabilitate, asigurînd, în același timp, o fiabilitate ridicată a echipamentului electric auto, precum și faptul că nu conține elemente dinamice, dificile in exploatare. Este complet integrat, fiind realizabil numai din componente alectronice care se fabrică in țara noastră.Automatul pentru ștergerea parbrizului urmează a intra in fabricație odată cu o nouă serie de produse electronice, care vor purta marca întreprinderii-tâtu- lar de brevet „Electroprecizia Săcele". (N. Lepădatu, Brașov).
Postarea rezistențelor 

electriceRecent, a fost dată publicității brevetarea unei invenții referitoare la un nou sistem de pastare a rezistențelor electrice în carcase metalice care alcătuiesc laolaltă un element de încălzire, cum ar fi ; plitele electrice de gătit, fiarele de călcat electrice, diverse corpuri de încălzit de utilitate casnică sau industrială.Față de procedeele de pastare „clasice" utilizate pină acum, invenția inginerilor Emilian Crețu-Vincsar, Monica Rogoji- noiu și Dan Bușniță propune utilizarea unui strat electroizo- lant și termoconductibil intermediar (de 0,1—0,3 mm) practicat intre masa suport a rezistenței electrice și carcasa metalică.

„FESUL- DE LA O.J.T. ...în stațiunea balneară Lacu Sărat există două complexe hoteliere: unul aparțiuînd de O.J.T. Brăila și celălalt de U.N.C.A.P. Primul are in incintă o bază proprie de tratament: împachetări cu nămol, băi calde cu apă sărată etc. Al doilea complex nu dispune de bază de tratament; pacienții veniți aici (cooperatori din toată țara, cu afecțiuni reumatismale) utilizează tot baza medicală a hotelului OJ.T. Brăila. Dacă în sezonul de vară persoanele suferinde parcurg distanța dintre, cele două hoteluri fără inconveniente, în sezonul rece lucrurile se complică. Ce efect terapeutic mai poate avea o baie caldă (sau o împachetare cu nămol), cind trebuie să străbați distanța respectivă prlntr-un frig strașnic sau printr-o ploaie mocănească ? Desigur, minim, dacă nu chiar nul !Aflăm că U.N.C.A.P. intenționează de mai multă vreme să construiască o bază dc tratament anexă complexului său hotelier, că are fondurile necesare și a făcut demersuri în acest sens. O.J.T. Brăila refuză însă sistematic să-și dea avizul pentru începerea construcției! De ce refuză? Pur și simplu pentru că în sezonul rece — din cauza unei defectuoase popularizări a acestei stațiuni cu efecte curative deosebit de eficiente — (aproape) singurii pa- cienți care utilizează actuala bază de tratament sint cei veniți la complexul hotelier al U.N.C.A.P. î E limpede... Nu însă și corect! De aceea, facem un apel către O.J.T. Brăila să acorde neîntârziat avizul respectiv!
D. CALUGĂREANU

Grămezile de gunoaie de Ia marginea unor orașe au fost plasate tocmai lingă calea ferată, unde fac — din tren — impresiile cele mal nrîte».L

■ultrascurte-ultra scurte ■ultrascurte-
La Brezoi (județul Vîlcea) se află in curs de amenajare o stație de autoservice, în care se 

vor efectua reparații și revizii, precum și alte lucrări de întreținere a autoturismelor (cu promp
titudine, sperăm !) • De la alimentara „Furnica" din Arad - ne informează colaboratorul nostru 
Dumitru Buțoi — nu poți cumpăra un singur kilogram de mălai, pentru că lucrătorii il împa
chetează doar în pungi de 2,5 kg ! O fi mai ușor ? O Cinci autobuze noi, de mare capacitate, 
au întregit, de curind zestrea întreprinderii de transport Alba (autobazele Aiud și Cimpeni). Ele 
vor purta călătorii pe trasee mai solicitate din județ fără poticniri I • In Județul Cluj revine un 
libret C.E.C. la 1,13 locuitori, după cum arată un recent bilanț făcut de sucursala județeană 
Semne bune... • Una scrie pe reclamele din restaurantul cu autoservire „Central" (Birlad), re
feritor la „specialitățile" casei, alta se poate vedea „la linie": invariabila ciorbă de perișoare, 
frecventa musaca de cartofi... dar, în orice caz, o bere se găsește. Bel berea și privești ciorba • 
Tradiționalul, (altădată) frumosul parc din comuna Domnești (Argeș) este lăsat In paragină ; 
buruienile care au luat locul florilor ambiționează la statura copiilor care au început a se 
teme de ele.»

Sub ochii noștriAu fost abandonate, 
timp de aproape un an, în lunca Sucevei, rămăși
țele unui autovehicul, c« 
numărul 21 IL 3 395. Ca 
să „întregească" peisajul. 
Foto : MIRCEA MOTRlCl

EVADAU DIN CIVILIZAȚIE ?
Vă puteți imagina un tren 

care pleacă, in plin sezon, din 
Gara de Nord spre litoral, în- 
țesat de călători, cu ferestrele 
fremătind de gesturi, clamații, 
aclamații și declamații. Toate 
bune, dacă in dreptul u- 
neia din ferestre nu ne-ar fi 
reținut atenția un grup de a- 
dolescente, cu alură de eleve 
în ultima clasă de liceu ; ple
cau două, le conduceau trei. Prin 
ce ne-au reținut atenția ?

Să fi fost numai bucuria — 
manifestată zgomotos — de a 
părăsi Capitala pentru in
descriptibila presimțire a mă
rii, ne-ar fi smuls un zimbet, 
semn de secretă simpatie ; să 
fi fost numai îmbrăcămintea 
sumară, prevestind și ea elibe
rarea de veșminte sub împă
răția soarelui, le-am fi stat a- 
lături cu gindul, cu înțelege
rea. A fost însă vorba de alt
ceva și anume de... vorbe !

Cum vorbeau — fără pic de 
stinghereală — fetele de pe pe
ron cu cele de la ferestre ? In 
primul rînd nefiresc de tare, 
acoperind pe rază de cîțiva 
metri dialogurile potolite, legi
time ale altora; în al doilea 
rînd, oriclt de greu ne vine s-o 
spunem, trivial. Impresiile din 
compartiment, ca și proiectele 
vacanței pe litoral purtau am
prenta trivialității. De necre
zut și totuși...

puse, risete gratuite, intermi
nabile, stridente, iar ca „garni
tură" — strimbături ! Fumul — 
pentru că fetele fumau, cum alt
fel ? — era aruncat peste cap 
și urmărit Cu ochii, înstrăinați 
de farmecul vîrstei. Două a- 
dolescente plecau astfel din o- 
raș, alte trei le țtneau isonul. 
De parcă ar fi evadat din civilizație. înțelegeam : la capătul 
drumului le așteaptă marea. Dar la capătul politeții, al bu
nului simț mototolit, ce le aș
teaptă oare ? Tot de la oameni 
vor trebui să afle !

Expresii menite să zgirie 
auzul, din mahalale de mult a-

Rtibrică redactată de
DRAGOMIR MAGDIN
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Poporul namibian - aspirații legitime

de libertate și independență

( • știri, note, comentarii ® știri,note,comentarii • )
(Agerpres). — conferințe de la Luanda cu

/

Noua ordine economică internațională
reclamă voință politică și participare

angajată a tuturor țărilor
Dezbaterile de la Națiunile UniteNAȚIUNILE UNITE 27 (A- gerpres). — Trimisul Agerpres, Ilie Șerbănescu, transmite: Lucrările sesiunii speciale a Adunării Generale a O.N.U. consacrate noii ordini economice internaționale continuă in cadrul ședințelor plenare rezervate dezbaterilor generale.

C.E.E., să dintre bo- accentueze Pieței co-

în cuvîntarea sa, președintele R. P. Bangladesh, Ziaur Rahman, a subliniat că, în condițiile unor progrese total nesemnificative pe calea noii ordini, prăpastia dintre bogațl și săraci n-a făcut decît să se adîncească în continuare. Țările în curs de dezvoltare, puternic împovărate In ultimii ani de accentuarea datoriei lor externe, cheltuind anual 40 miliarde dolari — adică 20 la sută din încasările lor din exporturi — numai în contul achitării acestor datorii, sint confruntate cu o situație extrem de gravă. Pe de altă parte, tot 40 miliarde dolari reprezintă creșterea anuală a cheltuielilor militare în lume. Printre măsurile necesare în vederea instaurării unei noi ordini economice internaționale, el a menționat sporirea substanțială a asistenței financiare pentru țările în curs de dezvoltare și impunerea unor taxe asupra cheltuielilor militare, constituindu-se astfel fonduri suplimentare pentru a- jutorarea țărilor în curs de dezvoltare.Nu ne putem permite, a spus Gaston Thorn, viceprim-ministru și ministru al afacerilor externe al Luxemburgului, președintele în exercițiu al consi-
Întîlniri ale șefului delegației 

României la sesiunea specială NEWgerpres, mite : noastre Adunării Generale a O.N.U. consacrată noii ordini economice internaționale, tovarășul Cornel Burtică, viceprim-ministru al guvernului, ministrul comerțului exterior și cooperării economice internaționale, s-a -întîlnit cu secretarul general al O.N.U., Kurt Waldheim.în cadrul întrevederii au fost abordate probleme ale încheierii sesiunii cu rezultate concrete pe calea instaurării noii ordini economice internaționale.Secretarul general al O.N.U. a dat o înaltă apreciere contribuției României, personal a președintelui Nicolae Ceaușescu, ia întărirea rolului O.N.U. în

liutui ministerial al lăsăm ca decalajele gați și săraci să se în continuare, țările mune considerînd indispensabil ca ansamblul problemelor legate de actualele stări de lucruri să fie abordate cu responsabilitate în cadrul viitoarelor negocieri globale. Condiția succesului a- cestor negocieri o constituie voința politică, participarea angajată a tuturor țărilor.Șeful delegației Venezueleî, Rafael Caldera, a apreciat că pacea nu va putea fi asigurată fără schimbarea actualei ordini economice internaționale, întreprinși într-o atare i sînt însă pînă în prezent : vați. Scuza că situația mică este prea dificilă angajarea pe calea nu poate fi acceptată, logica trebuind să fie inversă : tocmai o astfel de situație este de natură să îndemne la o asemenea angajare.în intervenția sa, Victor Mal- țev. prim-locțiitor al ministrului afacerilor externe al Uniunii Sovietice, a arătat că, în perioada care s-a scurs după 1974, cînd relațiile economice internaționale au devenit pentru prima dată obiectul unui examen special al Adunării Generale a O.N.U., urgența și acuitatea problemei restructurării acestor relații n-au încetat să se accentueze. Aspirațiile legitime de schimbare a sistemului de relații economice internaționale se lovesc mereu de obstacole serioase, ridicate de țările occidentale în dorința lor de a acționa pe baze inegale și de a menține discriminarea.Vorbitorul a apreciat că Adu-

. Pașii direcție inadec- econo- pentru schimbării

tă a izolării internaționale a Africii de Sud.Președintele S.W.A.P.O. a relevat că victoria poporului Zimbabwe a constituit un nou paa pe calea eliberării depline a sudului Africii de sub dominația rasistă și colonialistă. S.W.A.P.O. și poporul Namibiei, a arătat în încheiere Sam Nujoma, sînt hotărîte să continue lupta pentru realizarea acestor țeluri.

LUANDA 27 în cadrul unei presă organizate prilejul celei de-a XlV-a aniversări a declanșării luptei armate a poporului namibian pentru eliberarea de sub dominația rasistă a Africii de Sud, Moses Garneb, secretar al Organizației Poporului din Africa de Sud-Vest (S.W.A.P.O.), a subliniat că nici o acțiune a regimului minoritar de la Pretoria nu va putea infringe voința de libertate și independență a poporului namibian. El a afirmat că S.W.A.P.O. este gata să ducă tratative cu regimul de la Pretoria pentru a se pune capăt ocupării Namibiei.Vorbitorul a lansat un apel tuturor statelor pentru a determina guvernul din Africa de Sud să colaboreze cu Organizația Națiunilor Unite în vederea înfăptuirii rezoluțiilor Consiliu-' Iui de Securitate privind Namibia. în cazul în care regimul de la Pretoria nu va răspunde favorabil acestor propuneri — a arătat Moses S.W.A.P.O. își lupta armată de

Președintele Sudanului 
l-a primit pe ambasadorul 

extraordinar și plenipotențiar 
al țării noastre la Khartum

DEZVOLTAREA COOPERĂRII 
ECONOMICE 

ROMÂNO-ITALIENEROMA 27 (Agerpres). — Tovarășul Nicolae Constantin, viceprim-ministru al guvernului, președintele Comitetului de Stat al Planificării, s-a întîlnit cu Enrico Manca, ministrul comerțului exterior al Italiei, și cu Aristide Gunnella, subsecretar de stat la Ministerul de Externe italian, președintele părții italiene in Comisia mixtă guvernamentală româno-ita- iiahă de colaborare economică, industrială și tehnică.Cu acest prilej s-a apreciat evoluția pozitivă a raporturilor dintre cele două țări pe multiple planuri, cursul ascendent al schimburilor comerciale și al cooperării economice, in spirițul înțelegerilor convenite la îți- vel înaltS-a subliniat, totodată, faptul că există posibilități pentru dezvoltarea în continuare a relațiilor economice, exprimîndu-se dorința de a folosi noi căi și posibilități pentru o largă cooperare pe plan bilateral, inclusiv pe terțe piețe.Tovarășii Nicolae Constantin și Nicu Ceaușescu, secretar al C.C. al U.T.C., au avut o intîlnire cu membri ai Consiliului de Administrație al grupului Fiat. Cu acest prilej, au fost discutate probleme privind extinderea Colaborării și cooperării între întreprinderile românești și grupul Fiat, inclusiv pe terțe piețe.La convorbiri, care s-au desfășurat într-o atmosferă cordială, a participat ambasadorul României la Roma, Ion Mărgineanu.

NAȚIUNILE UNITE 27 (A- gerpres) — Intr-un mesaj al lecrclaruiui general al O.N.U.. Kurt Waldheim, cu prilejui „Zilei Namibiei", se apreciază drept „esențial ca membrii comunității internaționale să continue să manifeste solidaritatea lor cu poporul namibian". în mesaj, secretarul general al O.N.U. reafirmă sprijinul Organizației Națiunilor Unite „față de aspirațiile legitime de libertate și independență aie poporului namibian".Secretarul general al O.N.U. a arătat că sărbătorirea „Zilei Namibiei" la 26 august, cind s-au împlinit 14 ani de la declanșarea luptei armate a poporului namibian, sub conducerea S.W.A.P.O., pentru eliberarea de sub dominația regimului rasist al Africii de Sud, are o importanță deosebită în acest an, dată fiind „faza critică" în care se află eforturile O.N.U. pentru soluționarea pe cale politică a problemei nami- biene.

KHARTUM 27 (Agerpres). — Președintele Republicii Democratice Sudan, Gaafar Mohammed El Nimeiri, l-a primit pe Dumitru Ristea, care și-a prezentat scrisorile de acreditare în calitate de ambasador extraordinar și plenipotențiar al Republicii Socialiste România în această țară.Cu acest prilej, din partea președintelui Nicolae Ceaușescu au fost transmise președintelui Gaafar Mohammed El Nimeiri cele mai bune urări de sănătate și fericire personală, de prosperitate și progres pentru poporul sudanez prieten.Mulțumind șeful statului sudanez a adresat președintelui

Nicolae Ceaușescu calde și sincere urări de sănătate și fericire personală, felicitări cu ocazia zilei-de 23 August, precum și urări de noi succese poporului român pe calea progresului și civilizației.Președintele Nimeiri a exprimat, totodată, satisfacția sa pentru dezvoltarea continuă a raporturilor de prietenie și strînsă conlucrare dintre cele două țări, precum și pentru colaborarea dintre Partidul Comunist Român și Uniunea Socialistă Sudaneză, subliniind hotărîrea guvernului sudanez de a acționa cu fermitate pentru amplificarea și diversificarea acestora în toate domeniile.

narea Generală ar comite o greșeală ireparabilă dacă, la actuala sesiune, ar omite să ia în considerare și să examineze problema crucială a lumii contemporane care este aceea a dezarmării. Alocarea în scopul dezvoltării economice, a spus el, a sutelor de miliarde cheltuite azi pentru acumularea de mijloace de distrugere este imperativul epocii noastre.Actuala situație economică mondială a spus ministrul afacerilor externe al Danemarcei, Kjeld Olesen, demonstrează interdependența dintre economiile naționale. Este și interesul direct al țărilor dezvoltate de a înainta pe calea noii ordini aju- tînd țările în curs de dezvoltare. Sesiunii speciale îi revine menirea de a ajunge la acorduri care să dea un puternic impuls dialogului Nord-Sud.După ce a prezentat pe larg Istoricul luptei de eliberare națională și socială a poporului Zimbabwe, Robert Mugabe, primul ministru al țării, a subliniat că accelerarea progresului țărilor în curs de dezvoltare reclamă schimbări profunde în sistemul economic mondial, iar în înfăptuirea acestor restructurări rolul de prim ordin revine promovării unei cooperări largi și reciproc avantajoase între înseși țările în curs de dezvoltare, pe de o parte, și între acestea și cele dezvoltate, pe deTrebuie, a relevat afacerilor externe al Jean Franțois l’oncet, festăm curajul de a spune lucrurilor pe nume : în timp ce situația actuală a economiei mondiale reclamă acțiuni viguroase și cuprinzătoare, discuțiile menite să definească direcția și conținutul acestor acțiuni șe află într-un punct mort. Este necesar ca sesiunea specială să afirme hotărîrea politică a statelor membre de a se angaja pe calea unei noi ordini economice internaționale.Sistemul de relații economice existent în prezent — a subliniat ministrul de externe al Algeriei — Mohamed Benyahia — nu poate asigura obținerea unor rezultate cu adevărat semnificative in cadrul celui de-al treilea Deceniu al dezvoltării. Este necesară o strategie internațională a dezvoltării realmente nouă, bazată pe eliberarea lumii a treia de dependențele din trecut și care să le permită o participare efectivă șj echitabilă la procesul de luare a deciziilor pe plan internațional. Națiunile lumii trebuie să substituie viziunilor și intereselor pe termen scurt solidaritatea și cerințele de perspectivă.

alta. ministrulFranței, să mani- • GUVERNELE Republicii Socialiste Vietnam și Regatului Hașemit al Iordaniei au hotărit să stabilească relații diplomatice la nivel de ambasadă, anunță un comunicat difuzat la Hanoi, transmis de agenția V.N.A.Decizia este in concordanță cu dorința celor două țări de a extinde și consolida raporturile prietenești în interesul păcii și cooperării între națiuni, menționează comunicatul.

Ia Seul
Garneb — va intensifica eliberare.27 (Agerpres).STOCKHOLM— Președintele Organizației Poporului din Africa de Sud-Vest (S.W.A.P.O.), Sam Nujoma, aflat într-o vizită în Suedia, a declarat că situația explozivă din sudul Africii este o consecință a continuării ocupării ilegale a Namibiei de către regimul rasist de la Pretoria, a intensificării acțiunilor agresive împotriva statelor independente — Angola și Zambia. Sam Nujoma a subliniat necesitatea stringen-SEUL 27 (Agerpres). — în Coreea de Sud a fost numit un nou „președinte", în persoana generalului Chun Dun Hwan, omul forte al actualului regim aflat sub controlul total al militarilor.lectoral", format din 2 525 de delegați — care nu este emanația vreunei consultări populare, ci doar rezultatul unei selecții grijulii făcute de guvernanți în rîndul acelor persoane dispuse să le exprime interesele — s-a întrunit miercuri și a „decis", fără dezbateri și fără opoziție, printr-o 'alegere pur formală — după cum relatează agenția Associated Press — să-1 desemneze ca „președinte" pe Chun Dun Hwan, discipol fidel și protejat al dictatorului asasinat anul trecut, Pak Cijan Hi. Chun este a treia persoană care ocupă această funcție în Coreea de Sud în cursul a mai puțin de două săptămîni. El se retrăsese, tactic, din cadrele armatei cu cîteva zile în urmă. Candi-

Așa-zisul „colegiu e-
supremă, ordone in sa de co-dat unic la funcția Chun a avut grijă să prealabil, în calitatea mandant al legii marțiale, arestarea celorlalți potențiali aspiranți lâ acest post.SEUL 27 (Agerpres). — Farsa judiciară intentată de regimul represiv sud-coreean împotriva liderului opoziției democrate, Kim Dae Jung, și a altor 12 personalități politice cu vederi progresiste, acuzați de rebeliune de către o curte marțială la Seul, a intrat în cea de-a noua zi.Ca și în cursul ședințelor precedente, toți inculpații au negat acuzațiile formulate împotriva lor de către tribunal, inclusiv acuzația de complot antiguvernamental.Adevăratele intenții ale rităților sud-coreene , de răfui cu opoziția au fost vate și de absența unorconcrete cit de cit concludente.

auto- a se rele- probe
YORK — Trimisul A- Ilie Șerbănescu, trans- Șeful delegației țării la sesiunea specială a

exterior al Qiang, cu externe al Benyahia, delegațiilor

viața internațională, la rezolvarea problemelor economice care confruntă omenirea, la statornicirea unor relații de înțelegere și colaborare, la edificarea noii ordini economice internaționale, în interesul progresului general, al securității și păcii.De asemenea, șeful delegației țării noastre la sesiunea specială a avut convorbiri cu ministrul comerțului R. P. Chineze, Li ministrul afacerilor Algeriei, Mohamed precum și cu șefii Thailandei și Braziliei. Au fost discutate probleme ale extinderii și intensificării relațiilor bilaterale, ale colaborării in vederea întreprinderii de măsuri practice pentru instaurarea noii ordini economice internaționale.
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Colectivele de oameni ai muncii preocupați 

de înfăptuirea sarcinilor de producțieVARȘOVIA 27 (Agerpres). — Agenția poloneză de presă P.A.P. relatează că în întreaga Polonie au avut loc dezbateri în legătură cu hotărîrile recentei plenare a C.C. al P.M.U.P., în cadrul cărora cea mai importantă problemă o constituie necesitatea unei munci conștiincioase menite să contribuie la înlăturarea rapidă a lipsurilor semnalate. în voievodatul Bielsko- Biala, scrie agenția, în pofida dificultăților serioase în ce privește materiile prime și materialele, colectivele de oameni ai muncii lucrează cu abnegație, dind producție atît pentru piața

internă, cit și pentru export. în voievodatul Siedlce, menționează P.A.P., la adunările de partid, în afara problemelor care fră- mîntă în prezent întreaga societate poloneză, au fost dezbătute aspecte ale activității de zi cu zi ale unor sectoare de producție.Ziarul rindu-se plenare necesitatea de a se găsi soluții problemelor acumulate, relevă că toate acestea se pot realiza într-o atmosferă de muncă, intr-un climat de înaltă conștiință patriotică.

„Trybuna Ludu“, refe- la hotărîrile recentei a C.C. al P.M.U.P., la

PLENARA CONSILIULUI CENTRAL AL SINDICATELORVARȘOVIA 27 (Agerpres). — La Varșovia a avut loc o plenară a Consiliului Central al Sindicatelor din Polonia, în cadrul căreia, după cum informează agenția P.A.P., s-a făcut o evaluare a activității mișcării sindicale și au fost indicate soluții' în legătură cu actuala situație economică și socială din această țară.Plenara a acceptat renunțarea de către Jan Szydlak la funcția de președinte al C.C.S. din Polonia. Președinte al C.C.S. a fost ales Romuald'Jankowski, care a îndeplinit pînă acum funcția de președinte al conducerii centrale

a Sindicatului muncitorilor din metalurgie.în cadrul plenarei s-a relevat, după cum transmite agenția P.A.P., că principala condiție a ieșirii din actuala situație o constituie acțiunea, concretă de rein- staurare în practica economică si socială a liniei și princiniilor Congresului al VI-lea al P.M.U.PPlenara a adoptat planul de lucrări referitor la elaborarea unui proiect de lege cu privire la sindicate, menit să stabilească activitatea mișcării sindicale în sistemul democrației socialiste din Polonia.

Președintele Ciprului 
la AtenaPreședintele Ciprului, Spyros Kyprianou, care se află intr-o vizită neoficială la Atena, și-a continuat convorbirile cu liderii unor partide politice e- lene. Potrivit agenției France Presse, Kyprianou a avut întrevederi cu Harilaos Flora- kis, secretar general al C.C. al Partidului Comunist din Grecia, Andreas Papandreu, președintele Mișcării Socialiste Panelene (P.A.S.O.K.), și cu Ioannis Zigdis, președintele Uniunii Centrului Democratic.Au fost examinate cu precădere probleme legate de evoluția situației din Cipru.• CANADA ȘI R.P. CHINEZA au procedat la un schimb de note privitoare la problemele consulare și de altă natură — relatează agenția China Nouă. Documentele au fost semnate cu prilejul vizitei oficiale efectuate Ia Ottawa de Bo Yibo, vicepremier al Consiliului de Stat al R.P. Chineze. Potrivit notelor, China va deschide un consulat general la Toronto, pe lingă cel deja existent, din 1974, la Vancouver, în timp ce Canada va avea consulate generale in orașele Shanghai și Canton.

• UN COMUNICAT comun difuzat la Banjul, în urma vizitei întreprinse de șeful statului Mauritania, Mohamed Khou- na Ould Haidala, în Gambia, relevă că șefii de stat ai celor două țări și-au reafirmat hotă- rirea de a lupta împotriva dominației coloniale, rasiste și imperialiste, în vederea eliberării complete a întregii Africi.Cei doi șefi de stat și-au afirmat convingerea că soluționarea pașnică a diferendelor interafri- cane poate fi realizată în modul cel mai corespunzător prin intermediul Organizației ** Africane și au exprimat hotărîrea lor de a depune toate eforturile în sprijinul măsurilor vizînd întărirea organizației.

scăzut datorita unui surplus de țiței pe piața mondială, scrie revista americană „Oii and Gas Journal“.Producția mondială în primele șase luni a fost de circa 61,4 milioane barili pe zi față de 61,8 milioane pe zi în perioada corespunzătoare a anului precedent. Surplusul de pe piață este determinat, între altele, de scăderea cererii în condițiile prețurilor ridicate și sporirea producției de către unele țări nemembre ale O.P.E.C. — S.U.A., Anglia, Norvegia, Mexic.
- In ultimii ani, intr-o suburbie din nordul Moscovei, Bibirev, a apărut un nou cvartal de 

locuințe, dotat cu școli, grădinițe și magazine

ORIENTULTEL AVIV 27 (Agerpres). — Conformîndu-se rezoluției Consiliului de Securitate al O.N.U., care nu recunoaște legea adoptată de Knessetul israelian privind proclamarea Ierusalimului drept capitală a Israelului și anexarea, astfel, a părții arabe a orașului, Olanda, Panama, Haiti, Costa Rica, Chile, Ecuador, Venezuela, Salvador au ho- tărît mutarea sediului ambasadelor lor din Ierusalim la Tel Aviv, relatează agenția Associated Press. Secretarului general al O.N.U., Kurt Waldheim, i-au fost notificate aceste hotărîri, precizează agenția.Numai Republica Dominicană, Bolivia, Guatemala și Columbia

MIJLOCIUmai au ambasade în Ierusalim, dar în sectorul de vest al orașului. Celelalte state au sediile reprezentanțelor lor diplomatice la Tel Aviv și nici o țară nu a recunoscut anexarea de către Israel a sectorului Ierusalimului, războiului din gă agenția. de est al ocupat în urma iunie 1967, adau-(Agerpres).BEIRUT 27 (Agerpres). — Evoluția situației din sudul Libanului, în urma recentelor a- gresiuni israeliene, a fost examinată miercuri, la Beirut, în cadrul unei întrevederi pe care președintele libanez, Elias Sarkis, a avut-o cu ministrul afacerilor externe Fuad Boutros.
PRIOtUPĂRI ENERGETICE PE PIAN MONDIâEUnității SUEDIA : 
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Exțioziție internațională 
„Sănătatea ’80“

La complexul „Sokolniki" din 
Moscova s-a deschis expoziția 
internațională „Sănătatea ’80" 
cu participarea a 25 de țări, In
tre care și România. Prin in
termediul întreprinderii de co- 

.Chimimport- 
speciali- 
prezintă, 
o gamă 
și pre- 
produse

merț exterior „( 
export", industria de 
tate din țara noastră 
in pavilionul propriu, 
largă de medicamente 
parate farmaceutice, 
cosmetice de tratament, primite 
cu interes de vizitatori șl spe
cialiști.• DEFICITUL Guvernului federal al Statelor Unite pe anul fiscal curent a ajuns in luna Iulie Ia 58,7 miliarde dolari, cheltuielile fiind, in luna respectivă, cu 15,1 miliarde mai mari decît încasările, anunță Ministerul american al Finanțelor.

Șomaj record 
in țările C.E.E.Numărul șomerilor înregistrați membre a fost 6 675 600 populația activă — cel mai ridicat nivel din C.E.E., s-a anunțat la xelles.In ultimele 12 luni, jul a sporit în C.E.E., în medie, cu 13 la sută. Cele mai mari creșteri au fost de 29,5 la sută in Marea Britanie, de 18,3 la sută in Danemarca, de 17,6 la sută in Olanda Ș> de 15,6 la sută în Irlanda.Potrivit datelor statistice, 41,7 la sută din șomerii înregistrați în luna iulie in Piața comună erau tineri sub 25 de ani.

oficial in țările ale Pieței comune in luna iulie de — 6,1 la sută dinistoria Bru-șonia-

„Cosmos — 1 208“
In Uniunea Sovietică a fost 

lansat satelitul „Cosmos-1 208“, 
avind la bord aparate științifice 
destinate continuării cercetări
lor in spațiul cosmic, — a- 
nunță agenția T.A.S.S. Apara
tele ce echipează satelitul 
funcționează normal.

Scăderea producției 
mondiale de petrolPentru prima dată după 1975, în prima jumătate a lui 1980 producția mondială de petrol a

Rlksdagul 
dez — a 
substanțială 
turi alcoolice 
dintr-o suită de măsuri preco
nizate de guvern in tentativa 
de a însănătoși economia țării 
și de a atenua deficitul, de
venit cronic, al balanței comer
ciale. Majorarea a fost adoptată 
in unanimitate, partidele de o- 
poziție — social-democrat și co
munist — dindu-si consimță
mântul la această măsură. In 
schimb, se așteaptă ca opozi
ția, care deține in parlament 
doar un mandat în minus față 
de totalul celor ale coaliției tri
partite 
respingă 
a taxei 
(T.V.A.), pe care o consideră 
măsură inflaționistă. 
T.V.A. va fi supusă la vot 
5 septembrie și, in cazul 
care ea ar fi aprobată, taxa 
valoarea adăugată in Suedia 
deveni una din cele mai 
din Europa. Ea ar atrage după 
sine o creștere substanțială a 
prețurilor.* • LA CARACAS a avut loc prima plenară a Comitetului Central al P.C. din Venezuela, ales la cel de-al VI-lea Congres al partidului. A fost desemnată componența Biroului Politic, format din 11 membri, între aceștia fiind Gustavo Machado. președintele partidului, și Jesus Faria, secretar general al P.C. din Venezuela.

— parlamentul sue- 
aprobat majorarea 
a taxelor la bău- 

și tutun, prima

guvernamentale, să 
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in 
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Nu există astăzi țară a lumii în care problemele energiei să nu fie înscrise, Ia loc de frunte, în ecuația dezvoltării economice, în elaborarea planurilor anuale sau de perspectivă mai Îndelungată. După „șocul" petrolier din ultima perioadă, în conștiința specialiștilor în strategii economice, a experților și oamenilor de știință s-au cristalizat deja o serie de orientări de bază, vizînd, în esență, reducerea, pe cit posibil a dependenței de petrol, realizarea de economii cit mai substanțiale la consum, valorificarea altor resurse de energie-nuclea- ră, solară, eoliană, geotcrmică, marină, introducerea în circuitul producției a pnor zăcăminte neexploatate încă.In contextul acestor preocupări, așa cum se subliniază în- tr-un raport elaborat de Ministerul american al Energiei, în deceniul 1980—1990, omenirea va opera o cotitură importantă în privința tipurilor de combustibili utilizați, trecînd de la consumul masiv de petrol, la folosirea pe scară largă a altor resurse energetice cum sînt cărbunele, gazele naturale, energia geotermică, hidroenergie, energia nucleară etc. Se estimează că pînă în anul 1990, ponderea petrolului în consumul mondial de energie va scădea de la nivelul actual de 36 la sută, la circa 29—31 la sută.
Recuperarea reziduurilor caloriceSe știe că economisirea, reducerea consumului, constituie un izvor nesecat de energie. Se știe de asemenea că acest domeniu, mai puțin explorat în deceniile trecute, oferă rezerve pe care azi specialiști încearcă să fice și să le utilizeze.Un recent articol publicat de cotidianul parizian „Le Monde" relevă în acest sens că economia franceză nu folosește încă în mod eficient decît o parte din energia pe care o consumă. Restul, nu mai puțin de 38 milioane tone in echivalent de petrol — aproximativ 20 la sută din consumul intern — se pierde în atmosferă sub formă de energie calorică. Exploatarea directă a caloriilor pierdute — veritabil „zăcămînt termic" de dimensiuni uriașe, rămîne minimă, scrie ziarul. De rezolvarea acestei probleme s-a ocupat, în ultima vreme Societatea de studii și a- menajări industriale speciale (SEARAIS). Specialiștii acestei instituții au pus la punct o rtietodă de transformare a căl-

nebănuite numeroși le identi-

»
durii irosite în. energie mecanică. Pentru aceasta, au fost puse la punct trei turbine capabile să transforme în energie mecanică degajările termice cu temperatură joasă (— intre 40 și 250 grade Celsius). Două dintre aceste generatoare, cu o putere de cinci, respectiv de 23 kilowați au și fost montate la o bază experimentală din Meudon, iar cel de-al treilea se află in curs de realizare. Principiul de funcționare este simplu. Se poate imagina o turbină de dimensiune modestă instalată la intrarea în țeava de eșapament a unui camion de mare tonaj. Caloriile gazelor eșapate ar putea fi astfel recuperate, transformate, apoi reintroduse în motor. Ele ar putea fi de asemenea folosite la punerea în funcțiune a unor accesorii. Dar, așa cum scrie „Le Monde", materializarea acestei metode are o eficiență sporită și șanse reale mai ales acolo unde degajările calorice sînt importante: uzine pentru arderea deșeurilor, centrale termice, vapoare.

Perspectivele centralelor 

nucleareUtilizarea atomului în scopuri pașnice constituie o importantă alternativă pentru reducerea dependenței sectoarelor energetice față de petrol. De altfel, in tot mai multe țări se preconizează în prezent, de la caz la caz, fie inițierea unor programe de dezvoltare a acestei resurse, Această orientare este atestată de un recent raport al Agenției Internaționale pentru Energia Atomică (AIEA). Dacă la finele anului trecut — arată raportul — putert/i instalată a tuturor centralelor atomo-electrice de pe glob se ridica la 120 000 megawați, ceea ce nu reprezintă decît opt la sută din energia electrică produsă în lume, în 1985, capacitatea a- cestora se va ridica la pînă la 350 000 de megawați, iar ponderea energiei produse va fi, in balanța energetică globală, de 16 la sută. Aceasta ar reprezenta echivalentul unei uriașe cantități de petrol.Pentru țările te membre ale care folosesc milioane tone tru producerea trice, construcția de noi centrale nucleare constituie, așa cum afirmă un document elaborat de experții organizației, o necesitate stringentă pentru reducerea dependenței de combustibilii lichizi. Tocmai de aceea, planurile de perspectivă ale țărilor O.E.C.D. vizează acoperirea, pînă în 1985, de către sectorul nuclear a aproximativ 20 la sută din importurile de țiței, procent care urmează să fie de 33 la sută la sfârșitul actualului deceniu.

industrializa- O.E.C.D., țări zilnic circa 4 de țiței pen- energiei elec-

Un nou tip de automobil electricCreșterea vertiginoasă a prețului benzinei, scrie agenția France Presse, a stimulat brusc în S.U.A. eforturile în vederea fabricării și comercializării automobilului electric. Deși în prezent, pe șoselele americane circulă doar trei mii de autovehicule alimentate cu energie electrică, după unele estimări oficiale, în anul 2000 numărul a- cestora se va ridica la circa un milion. Specialiștii companiei „Gulf and Western Industries

prezentat deja un tip de baterie capabilă să deschidă largi perspective automobilului electric. Este vorba de utilizarea unei baterii care furnizează e- nergia prin descompunerea și apoi recompunerea cloruri! de zinc și care și-a dovedit eficacitatea în timpul testelor întreprinse cu o mașină „W'olkswagen- Golf", aceasta avînd o autonomie de 250 km., superioară tipurilor realizate pină în prezent. Specialiștii in automobile

au făcut și o serie de critici la adresa noului tip de vehicul electric, arătînd bateria folosită este cu 15 la sută grea decît cea de tip tradițional și că ea ridică, totodată, probleme de coroziune. Dar, așa cum notează agenția citată, Departamentul E- nergiei al S.U.A. nu pare a împărtăși a- ceste rețineri, el fiind hotărit să aloce in continuare considerabile pentru cercetările în domeniu.

cămai

sumeacest
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